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Glavni in odgovorni urednik
mag. Franci Kotnik

Do manj odpadkov z drugačnim 
poslovnim modelom

Električna in elektronska oprema za svoje delo-
vanje potrebuje električni tok ali elektromagnetno 
polje. Ko je tovrstna oprema dotrajana, zaradi svo-
je specifične sestave postane posebne vrste od-
padek, ki ga je potrebno ločeno oddati na ustrezno 
mesto. Na to opozarja tudi prečrtan smetnjak, ki 
mora biti neizbrisljivo natisnjen na ohišju te opre-
me ali na njeni embalaži, če zaradi majhnosti zna-
ka ni mogoče natisniti na izdelek. 

Električna in elektronska oprema sodi v katego-
rijo najhitreje rastočih vrst odpadkov v svetovnem 
merilu. Na nivoju Evropske unije je že pred časom 
dozorelo spoznanje, da pravega napredka na tem 
področju ne bo mogoče doseči z še bolj učinkovi-
tim zbiranjem in recikliranjem odpadkov, ampak je 
treba narediti spremembe že prej – v fazi načrto-
vanja, izdelave in prodaje izdelkov.

Če se za trenutek postavimo v vlogo neimeno-
vanega proizvajalca električnih aparatov, na pri-
mer pralnih strojev, nam bi bilo zagotovo v intere-
su, da prodamo čim več aparatov. To lahko doseže-
mo, če naše aparate prodamo čim večjemu števi-
lu kupcev, še bolje pa je, če nam uspe, da se obsto-
ječi kupci odločajo za ponovne nakupe. Življenjska 
doba naših pralnih strojev zato ne sme biti predol-
ga, a tudi ne prekratka, saj bi bili v tem primeru 
kupci nezadovoljni in se za ponovne nakupe apa-
ratov naše znamke ne bi odločali. Motiv za ponov-
ni nakup so lahko tudi novi modeli aparatov z bolj-
šimi funkcijami, lepšim dizajnom ipd.

Zdaj pa si zamislimo popolnoma drugačen po-
slovni model, pri katerem pralnega stroja stranki 
ne prodamo, ampak ji ga damo v najem za dolo-
čeno obdobje, na primer pet let. V tem času stran-
ka aparat uporablja in plačuje najemnino, v kate-
ri je zajeto tudi redno vzdrževanje. Naš interes, če 
smo proizvajalec oziroma najemodajalec, je, da je 
pralni stroj izdelan maksimalno kakovostno, ker v 
tem primeru z njim v času najema ne bomo ime-
li dodatnih stroškov, hkrati pa je to tudi v intere-
su uporabnika.

Po izteku najemnega obdobja stranka aparat 
vrne, mi pa ji ponudimo novega, boljšega, saj je 
medtem razvoj šel naprej. Stranka se lahko odlo-
či tudi za najem rabljenega stroja, ki smo ga vze-
li nazaj, ga generalno obnovili in ga ponudili v na-
jem po nižji ceni kot ponujamo nove aparate. Na 
ta način se življenjska doba aparatov bistveno 
podaljša, saj je poskrbljeno za redno in strokov-
no vzdrževanje, zmanjša se število nezadovoljnih 
strank, zmanjša pa se tudi obseg odpadkov, ki smo 
jih omenili na začetku. V angleščini bi temu rek-
li win-win situacija, ko so torej na boljšem vsi, in 
čeprav je model prikazan idealistično, mu bomo v 
prihodnosti zagotovo priča.
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Tema tedna, Anketa

Naša anketa

ODPADNO ELEKTRONIKO JE POTREBNO DOSLEDNO ZBIRATI

E-cikliramo tako za okolje kot za naše zdravje

Kaj storite z elektronskimi napravami, ko se pokvarijo?
Aleš Robnik, Robanov Kot

Pri elektronskih napravah je vedno tako, da de-
lajo, dokler so v garancijskem roku, ko pa ta mi-
ne, se rado kaj pokvari. A odprava te okvare je po-
gosto skoraj tako draga kot nov aparat. Tudi ser-
visne lokacije so od naših krajev zelo oddaljene. 
Sicer pa ima solčavska občina prostor za odlaga-
nje tovrstnih odpadkov v Medici. 

David Mikek, Devce
Zabojnike za baterije in elektronske napra-

ve poznam. Prazne baterije dosledno odlagam 
vanje, elektronske naprave in aparate pa raje 
popravim, če je le mogoče. Pred časom sem tako 
raje nadgradil računalnik, kot da bi kupil novega. 

Amalija Jurjevec, Radmirje
Odpadne baterije odnesem v trgovino, kjer imajo zbiralni prostor. Mo-

ji aparati v gospodinjstvu so k sreči zelo dobri in se zelo malo kvarijo. Če 
pride do manjše okvare, mi jih popravi sin, tako da servisa niti ne rabim. 

Elektronske odpadke odnesem na zbirno mesto, 
kadar je v kraju zbiralna akcija. 

Irena Praznik, Dobletina
Zabojnike za odpad-

no elektroniko poznam in 
se jih tudi poslužujem. Tja 
odvržem predvsem odslu-
žene baterije. Kar se tiče aparatov v gospodinj-
stvu, jih damo popravit, v kolikor je to ekonomič-
no. Pri tem se ne poslužujemo servisnih služb, ker 

imamo v bližini mojstra, ki se ukvarja s popravilom tovrstnih aparatov. 

Tomaž Podbregar, Homec
Zabojnikov za odpadne elektronske aparate se 

še nisem posluževal. Baterije navadno odnesem na 
zbirno mesto v trgovino, kar pa se aparatov tiče, je 
odvisno od okvare. V kolikor je okvara večja in bi bi-
li stroški popravila previsoki, aparat zamenjamo. V 
kolikor gre za manjše okvare, se popravila lotimo 
tudi sami.

Pripravila in fotografirala Marija Šukalo

Tako v podjetjih kot tudi v go-
spodinjstvih uporabljamo veliko 
električne in elektronske opreme, 
ki se sčasoma iztroši. Ker tovrstni 
odpadki vsebujejo nevarne sesta-
vine, je z njimi treba ravnati v skla-
du s strokovnimi navodili. V Slove-
niji za zbiranje e-odpadkov v ime-
nu proizvajalcev skrbi družba ZE-
OS. Tudi v Zgornji Savinjski dolini je 
poskrbljeno za zbiranje e-odpad-
kov, v lanskem letu je PUP Sauber-
macher v sodelovanju z ZEOS-om v 
petih občinah, kjer imajo koncesi-
jo, začel z novim projektom mobil-
nega zbiranja odpadne električne 
in elektronske opreme ter baterij.

AKCIJSKI NAČRT ZA KROŽNO 
GOSPODARSTVO IZPOSTAVLJA 

TUDI ELEKTRONIKO 
Januarja prihodnje leto bodo v 

sklopu novega zakona o varovanju 
okolja stopili v veljavo členi evrop-
ske direktive o odpadkih, ki se na-
našajo na razširjeno odgovornost 
proizvajalcev. Evropska komisija 
je spomladi predstavila nov akcij-
ski načrt za krožno gospodarstvo 
in pri tem izpostavila tudi elektro-

niko. Težnja je, da bi se življenjska 
doba e-izdelkov podaljšala, kar bi 
pripomoglo k zmanjšanju količin 
e-odpadkov. 

ODMET ELEKTRIČNIH IN 
ELEKTRONSKIH IZDELKOV 

VEDNO VEČJI
Ker se življenjski standard v 

povprečju zvišuje, je odmet ele-
ktričnih in elektronskih izdelkov, 
kot so mobilni telefoni, računalniki, 

sušilniki za lase ipd., vedno večji. 
Omenjeni aparati postanejo odpa-
dna elektronska in električna opre-
ma (OEEO), ki vsebuje nevarne se-
stavine, kot so težke kovine in stru-
peni plini, zato so nevarni tako za 
zdravje kot za okolje. 

PROIZVAJALCI E-APARATOV 
POVEZANI V SKUPNO SHEMO
Slovenska zakonodaja na tem 

področju predvideva izpolnjevanje 
obveznosti proizvajalcev v okvi-
ru skupne sheme. Družba za rav-
nanje z odpadno električno in ele-
ktronsko opremo ZEOS že več let 
učinkovito izpolnjuje obveznosti 
proizvajalcev, med zavezanci, ki v 
skupno shemo vstopajo preko po-

V Javnem podjetju Komunala Mozirje pravijo, da pri rednem vzdrževa-
nju ekoloških otokov občasno, vendar le redko, odpeljejo v zbirni center v 
Mozirju večje kose e-odpadkov, ki so preveliki za odložitev v zbiralnik in jih 
občani pustijo ob zbiralniku. Ob začetku postavitve uličnih zbiralnikov za 
e-odpadke so v zbirnem centru zaznali upad zbranih malih gospodinjskih 
aparatov in elektronike, kar je bil znak, da so občani zaznali novo možnost 
odlaganja določenih vrst e-odpadkov in jo začeli uporabljati. V zadnjem 
času opažajo, da se količina e-odpadov v zbirnem centru znova povečuje, 
ne da bi pri tem upadala količina odpadkov v uličnih zbiralnikih. 

Sivo-zeleni ulični zbiralniki, v katere lahko občani odlagajo 
e-odpadke, so nameščeni v vseh zgornjesavinjskih občinah. 

(Foto: Tatiana Golob)
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Tema tedna, Iz občin

OBČINSKI SVET MOZIRJE

Pomoč na domu naj bo še naprej kvalitetna in cenovno 
dostopna 

DEOS Center starejših iz Gornjega Grada je pripravljen prevzeti dejavnost pomoči na domu.

Center za socialno delo (CSD) Savinjsko-Ša-
leška je obvestil župane zgornjesavinjskih ob-
čin, da z 31. decembrom ukinja storitev pomoč 
družini na domu, ki jo sicer lahko izvajajo jav-
ni socialnovarstveni zavodi ter druge pravne in 
fizične osebe, ki pridobijo koncesijo na javnem 
razpisu. Občine se bodo na to spremembo od-
zvale povezano.

PREDLOG ODLOKA ŽE PRIPRAVLJEN
Direktorji občinskih uprav so že dorekli vse 

postopke, potrebne za podelitev koncesije za 
pomoč na domu, in pripravili predlog odloka. 

Slednjega bodo obravnavali in potrjevali na vseh 
sedmih občinskih svetih, nato pa bodo v oktobru 
ali novembru izvedli skupni javni razpis za odda-
jo koncesije. Pripravili bodo tudi sklep o določi-
tvi cen z veljavnostjo od 1. januarja 2021 dalje. 
ZAPOSLENE BO PREVZEL NOVI KONCESIONAR

Pri prvi obravnavi odloka o podelitvi koncesi-
je so imeli člani občinskega sveta v Mozirju kar 

nekaj vprašanj. Predvsem jih je zanimalo, kaj bo 
s sedanjimi zaposlenimi delavkami na CSD, ki so 
opravljale pomoč na domu. Župan Ivan Suho-
veršnik je pojasnil, da so v odlok zapisali klavzu-
lo, da koncesionar prevzame šest zaposlenih os-
krbovalk, ki so doslej opravljale to delo, saj pozna-
jo oskrbovance in so le-ti nanje navajeni. 

DRUŽBA DEOS ZAINTERESIRANA ZA 
PREVZEM DEJAVNOSTI

Svetniki so se v razpravi zavzeli, da se kvali-
teta storitev ne sme poslabšati in da se cene ne 

zvišajo. Cena od leta 2019 znaša 16,42 evra na 
uro, subvencija Občine Mozirje znaša 10,38 evra 
na uro. Upravičenci do pomoči, ki jih je meseč-
no v povprečju dvanajst, plačajo 6,04 evra na 
uro. V veljavnem proračunu ima Občina Mozirje 
za pomoč družini na domu rezerviranih 36 tisoč 
evrov. Župan Suhoveršnik je svetnike seznanil, 
da je družba DEOS pripravljena prevzeti omenje-
no dejavnost, ki jo trenutno že uspešno izvajajo 
v občinah Brezovica, Ig in Škofljica.

Tekst in foto: Štefka Sem

godbenega odnosa, pa so tudi podjetja Gorenje, 
Cinkarna Celje, Termoelektrarna Šoštanj, BSH 
Hišni aparati ... 

SPODBUJANJE LOČEVANJA E-ODPADKOV IN 
ODPADNIH BATERIJ

V letošnjem letu se zaključuje petletni pro-
jekt LIFE Gospodarjenje z e-odpadki s sloganom 
E-cikliraj, ki spodbuja ločevanje e-odpadkov in 
odpadnih baterij in je osredotočen na informira-

nje uporabnikov e-naprav ter baterij o nujnosti 
njihovega ločevanja in negativnih vplivih na 
okolje in zdravje. Projekt poteka na podlagi treh 
glavnih aktivnosti: ulični zbiralniki, zeleni koti in 
mobilno zbiranje. 

LOKACIJE PREVZEMNIH MEST PO VSEH 
OBČINAH

Lokacije prevzemnih mest OEEO so v Zgor-
nji Savinjski doline razporejene po vseh obči-
nah. Občini Mozirje in Rečica ob Savinji, kjer 

za zbiranje odpadkov skrbi Komunala Mozir-
je, sta se projektu priključili nekoliko kasneje. 
V ulične zbiralnike lahko občani oddajo ma-
le gospodinjske aparate, prenosne baterije in 
akumulatorje, računalniško opremo, zabavno 
elektroniko in ostalo malo opremo ter orod-
je. ZEOS ves čas nadzoruje zbiranje in praz-
ni zbiralnike. 

DOBER ODZIV UPORABNIKOV
V 44 sivo-zelenih uličnih zbiralnikih, ki od ma-

ja 2016 stojijo v občinah Velenje, Šoštanj, Šmar-
tno ob Paki, Nazarje, Gornji Grad, Ljubno, Luče in 
Solčava, se je po podatkih podjetja ZEOS zbralo 
že 65 ton aparatov in odpadnih baterij. Dobro le-
to kasneje je ZEOS postavil ulične zbiralnike tu-
di v občinah Mozirje in Rečica ob Savinji, kjer se 
je doslej nabralo za skoraj osem ton malih apa-
ratov in odpadnih baterij.

MOBILNO ZBIRANJE ODPADNE ELEKTRIČNE 
IN ELEKTRONSKE OPREME

V lanskem letu je PUP Saubermacher v so-
delovanju z ZEOS-om v vseh petih zgornjesa-
vinjskih občinah, kjer imajo koncesijo, začel z 
mobilnim zbiranjem odpadne električne in ele-
ktronske opreme ter baterij. Mobilni zbiralnik 
je nameščen na vlečnem vozilu, ki ga po dogo-

V začetku letošnjega leta je ZEOS skupaj s 
partnerjema - Zbornico komunalnih gospodar-
stev in podjetjem za zbiranje in obdelavo od-
padkov TSD - začel z izvajanjem projekta LIFE 
Spodbujamo e-krožno. Projekt s sloganom »Še 
sem uporaben« bo trajal vse do konca leta 2024 
in je sofinanciran s strani Ministrstva za okolje 
in prostor ter Evropske komisije. V okviru projek-
ta bodo občane usmerjali v krožne načine rav-
nanja z e-napravami. Spodbujali bodo proces 
servisiranja, ponovne uporabe, obnove, soupo-
rabe in podobno. Tako se bodo ustvarjali pogo-
ji, da bodo materiali ostajali dalj časa v obtoku 
in tako omogočali ohranjanje naravnih virov. Pi-
lotni kotiček za oddajo še delujočih aparatov je 
v zbirnem centru Bukovžlak v RCERO Celje in je 
na voljo vsem, ki želijo oddati svoje še delujoče 
aparate v ponovno uporabo.

65 ton 
aparatov in odpadnih baterij se je v štirih 
letih nabralo v 44 uličnih zbiralnikih v 
osmih občinah.

6,04 evra na uro
plačajo upravičenci do pomoči družini na 
domu.

voru postavijo na določeno lokacijo. Vanj lah-
ko občani brezplačno oddajo tudi večje gospo-
dinjske aparate, kot so štedilniki, pralni stro-
ji in podobno.

Tatiana Golob
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Gospodarstvo

BRINEČEV KMEČKI MLIN 

Še več sodelovanja z domačimi pridelovalci 
V času karantene in izvajanja 

ukrepov proti širitvi novega koro-
navirusa so bila prizadeta številna 
podjetja in dejavnosti, odprte so 
ostale le nekatere živilske trgovi-
ne, med njimi je bila tudi prodajal-
na podjetja Brinečev kmečki mlin v 
Spodnji Rečici. A prodaja na drob-

no je le ena od njihovih dejavnosti, 
zato je prekinitev ostalih storitev 
negativno vplivala na njihovo po-
slovanje. Stanje se je sedaj neko-
liko izboljšalo, tako da lahko spet 
razmišljajo o nadaljevanju investi-
cije na novi lokaciji.

NADGRAJUJEJO DRUŽINSKO 
TRADICIJO 

Brinečeva družina se že več gene-
racij ukvarja z mletjem žita, imeli so 
tudi žago. Nezavidljivo stanje na tem 
področju je njihovo dejavnost pred 
desetletji prekinilo, po dvajsetih le-
tih pa je v obliki dopolnilne dejavno-
sti na kmetiji leta 1985 znova začel 
Franc Kolenc. Pet let kasneje se je 
njegov sin Boštjan registriral kot sa-
mostojni podjetnik in nadaljeval de-
javnost, pred približno desetletjem 
pa so ustanovili družbo z omejeno 
odgovornostjo, v kateri so zaposleni 
trije družinski člani. Sčasoma so po-
leg predelave žit v mlevske izdelke 
poslovanje nadgradili s peko kruha, 
pekovskega in maslenega peciva, 
gostinskim lokalom, apartmajskimi 
nastanitvami in velnesom.
NAJBOLJŠI JE KRUH IZ DOMAČE 

PEČI
Takoj ko je vlada sprejela ukre-

pe za zajezitev epidemije covid-19, 

so Kolenčevi zaprli oba apartma-
ja, velnes in gostinski lokal, v ka-
terega so gostje radi zahajali tu-
di na zajtrk s svežim pekovskim 
pecivom. V prodajalni so uved-
li vse potrebne varnostne ukrepe 
– od primerne medsebojne razda-
lje med kupci do razkuževanja rok. 

Obisk strank v prodajalni je bil v 
tistem času več kot zadovoljiv. Bo-
štjan Kolenc je o tem povedal: »Že 
nekaj let opažamo, da se ljudje za-
vedajo prednosti svežega, iz kako-
vostnih sestavin doma pečenega 
kruha, zato prodaja naših mlevskih 
izdelkov narašča. V času zaprtja 
večjih trgovin je promet v naši pro-
dajalni skokovito zrastel in se nato, 
ko so si ljudje doma ustvarili dolo-
čene zaloge, nekoliko umiril.«

NOVOGRADNJA V TREH FAZAH
A povečani prihodki v prodajal-

ni niso nadomestili izpada dohod-
ka iz ostalih dejavnosti. Sredstva 
potrebujejo tudi za nadaljevanje 
investicije v nove proizvodno skla-
diščne prostore, ki so jih delno že 
zgradili, v roku leta ali dveh pa že-
lijo izpeljati še tretjo fazo gradnje, 
kot to predvideva izdano gradbe-
no dovoljenje. Najnujnejši so bili 
skladiščno manipulativni prostori, 
ki jih uporabljajo že dve leti. Ob no-
vem objektu so že pripravljeni že-
lezobetonski temelji za tri silose za 
žita. Zgradili bodo še zalogovnike, 
kamor bo mogoče žita presuti ne-
posredno s traktorja ali tovornjaka 
in ne bo več potrebno pakiranje v 
vreče.

ŠE VEČ SODELOVANJA Z 
DOMAČIMI PRIDELOVALCI 

»Ta pridobitev nam bo omogoči-
la, da bomo lahko od lokalnih, tudi 
manjših pridelovalcev odkupili še 
več kakovostnih žit, jih predelali in 
jih kot moko, kašo, zdrob ter v ob-
liki drugih izdelkov ponudili našim 
strankam,« je pojasnil Kolenc. V 
prodajalni Brinečevega kmečkega 
mlina lahko kupec tudi sicer dobi 
izdelke lokalnih ponudnikov, kot so 
siri, brezalkoholne pijače, rezanci 
in podobno. Pestra je tudi ponudba 
pekovskega in slaščičarskega pe-
civa njihove lastne izdelave. 

PRESTAVITEV MLINA ZADNJA V 
NIZU

Povsem nazadnje bodo na novo 
lokacijo v bližini sedanje prodajno 
poslovne stavbe prestavili še mlin. 
Kot je razložil Kolenc, je območje 
pri sedanjem mlinu ob strugi Sa-
vinje, nekaj deset metrov proč od 

ceste, omejeno in ga ni mogoče ši-
riti. Za obseg proizvodnje, ki so ga 
dosegli, je zdaj transport pri mlinu 
ozko grlo. Premalo je tudi skladišč-
nih površin, zato so se odločili za 
novogradnjo.

ODKUPUJEJO LE SONARAVNO 
PRIDELANA SLOVENSKA ŽITA
Podjetje Brinečev kmečki mlin je 

znano po tem, da že več kot deset 
let odkupuje le sonaravno pridela-
na slovenska žita, za kar imajo tudi 
ustrezne certifikate. V zadnjem ča-
su se kmetovalci iz naše doline in 
bližnje okolice vse bolj odločajo za 
pridelavo kakovostnih krušnih žit, 

saj imajo v Kolenčevem mlinu za-
gotovljen odkup. »Potrebe po ajdi in 
piri skoraj v celoti pokrivamo v do-
mači regiji,« je povedal sogovornik.

TURISTIČNE ZMOGLJIVOSTI 
SKORAJ POVSEM ZASEDENE
Dva tedna po tistem, ko so bili 

odpravljeni najostrejši zdravstveni 
ukrepi, so Brinečevi ponovno od-
prli gostinski lokal, oba apartmaja 
in velnes, pri čemer dosledno upo-
števajo vsa varnostna priporoči-
la zdravstvene stroke. V tem času 
imajo omenjene turistične zmoglji-
vosti skoraj povsem zasedene, go-
stje lahko pri njih unovčijo tudi ta-
ko imenovane turistične bone. 

Za dobro poslovanje družinske-
ga podjetja sta potrebna tako trud 
kot delavnost. Niti prvega niti dru-
gega v Kolenčevi družini ne manj-
ka. Kot kaže, se jim za nadaljeva-
nje družinske tradicije ni treba bati, 
kajti v prostem času že priskočijo 
na pomoč tudi vsi trije otroci – oba 
sinova in hči. »V Sloveniji ni šole 
za mlinarje, zato sta sinova izbra-
la izobraževanje na drugih področ-
jih, hčerka, ki gre jeseni v deveti ra-
zred, pa si želi v šolo za slaščičar-
je,« je s pogledom v prihodnost za-
dovoljno zaključil Boštjan Kolenc.

Tekst in foto: Marija Lebar

Pred 35 leti
je Franc Kolenc v obliki 
dopolnilne dejavnosti na kmetiji 
znova začel z mletjem žita.

V podjetju Brinečev kmečki mlin so gradnjo novih prostorov 
zastavili fazno; najbolj se je mudilo s skladiščem, čaka jih še 

gradnja silosov za žito. 

Boštjan Kolenc: »Razmere v naši gostinski in turistični dejavnosti so 
trenutno malo ugodnejše.«
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PANDEMIJA NOVEGA KORONAVIRUSA

V Zgornji Savinjski dolini doslej 14 okužb, 
aktiven en primer

V Sloveniji je bilo v nedeljo, 9. avgusta, 332 
testiranih oseb za novim koronavirusom, potr-
jenih je bilo šest novih okužb. V bolnišnicah se 
je zaradi covida-19 zdravilo 24 oseb, dve sta pot-
rebovali intenzivno nego. V domačo oskrbo niso 
odpustili nikogar, en bolnik je umrl. V Sloveniji 
se je z novim koronavirusom doslej skupno oku-
žilo 2.255 oseb, 128 jih je umrlo. Število aktivnih 
okužb je trenutno 195.

EN AKTIVEN PRIMER V MOZIRJU
Zadnja potrjena okužba v Zgornji Savinjski 

dolini je bila zadnjega julija v Mozirju. V tej ob-

čini so tako zabeležili osmi primer, sedem jih je 
okužbo že prebolelo. V Občini Ljubno je bilo po-
trjenih pet primerov, v Nazarjah eden, skupno 
do sedaj 14 okužb v Zgornji Savinjski dolini. 

SEDEM TISOČ OSEB V KARANTENI
Od začetka julija je bilo v Sloveniji izdanih ok-

rog 14.800 karantenskih odločb, od tega oko-
li 13.600 ob prestopu državne meje, trenutno 
pa karanteno prestaja 7.080 oseb. Večina oseb 
se karantene drži, a je zdravstveni inšpektorat 
v zadnjem mesecu predpisal 31 prekrškovnih 
sankcij.

ŠTEVILO OKUŽB PRESEGLO 20 MILIJONOV
V svetu je število okužb preseglo 20 milijo-

nov, 13 milijonov ljudi je okužbo že prebolelo. 
Doslej je novi koronavirus zahteval več kot 734 
tisoč smrtnih žrtev. Več kot pet milijonov prime-
rov so zabeležili v Združenih državah Amerike, 
več kot tri milijone v Braziliji in več kot dva mili-
jona v Indiji. V Evropi je več kot 300 tisoč obole-
lih v Španiji in Veliki Britaniji, sledijo Italija, Tur-
čija in Nemčija, kjer so zabeležili več kot 200 ti-
soč okuženih.

Štefka Sem

MOZIRJE

Stekla gradnja nakupovalnega centra Jager
Trgovine Jager so lani obeležile 30 let od od-

prtja prve poslovalnice v Rogaški Slatini. Danes 
zaposlujejo 770 sodelavcev, poslujejo pa na 40 
lokacijah po vsej Sloveniji. Podjetje Jagros, ki je 
lastnik omenjene blagovne znamke, je eno red-
kih slovenskih družinskih podjetij, v katerem de-
luje že tretja generacija. 

»REGIJA POTREBUJE PONUDBO, KI JE 
DRUGAČNA OD PONUDBE OSTALIH 

TRGOVCEV«
Že nekaj časa je znano, da trgovine Jager pri-

hajajo v Mozirje. Nakupovalni center bo zrasel 
v neposredni bližini krožišča pri avtobusni po-
staji. »Za lokacijo v Mozirju smo se odločili, ker 

Center Jager v Mozirju z dvema etažama bo imel široko ponudbo.

Najprej so na vrsti prestavitev elektro vodov, 
posodobitev vodovodnega omrežja in ostala 

pripravljalna dela. (Foto: Helena Kotnik)

ocenjujemo, da ta regija potrebuje ponudbo, ki 
je drugačna od ponudbe ostalih trgovcev. V tr-
govinah Jager smo poznani po tem, da najde-
te pri nas široko izbiro slovenskih in lokalnih iz-
delkov,« je povedal Boštjan Jager, direktor Jag-
rosa, odgovoren za živila, tekstil, marketing, fi-
nance in kadre.

SUPERMARKET, TEKSTIL, OBUTEV, 
TEHNIKA

Center Jager v Mozirju bo imel široko ponud-
bo. V supermarketu bodo nudili živila, v etaži pa 
bo tekstilna trgovina, kjer bodo v ponudbi ob-
lačila in obutev priznanih blagovnih znamk, kot 
so S. Oliver, Mustang, Tom Tailor, Alpina, Tama-
ris … V sklopu objekta bo tudi tehnična trgovi-
na Jager, kjer bo na voljo vse za gradnjo in ob-

novo, strešne kritine, izolacijski materiali in vse 
za kmetijstvo ter vrtnarjenje. 

ODPRTJE V PRVI POLOVICI PRIHODNJEGA 
LETA

Gradnja v Mozirju je stekla pred nedav-
nim. Najprej so na vrsti prestavitev elektro 
vodov, posodobitev vodovodnega omrežja in 
ostala pripravljalna dela. V kolikor bo izvajal-
cem vreme naklonjeno in bodo dela poteka-
la po planu, načrtujejo odprtje nakupovalne-
ga centra v prvi polovici prihodnjega leta. V 
njem bo dobilo zaposlitev 15 sodelavcev, vlo-
ge za delo v mladem, dinamičnem kolektivu 
pa že zbirajo in vabijo osebe, ki jih veseli de-
lo v trgovini.

Franci Kotnik
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SAŠA REGIJA PRED STRATEŠKIM PRESTRUKTURIRANJEM

V pripravi območni razvojni progam in nacionalna strategija 
prestrukturiranja

Savinjsko-šaleška regija se v razvojnem 
smislu nahaja v zelo pomembnem obdobju, saj 
je pred nami kar nekaj izzivov. Smo v času nego-
tovosti glede razsežnosti in posledic epidemije 
covida-19, pripravljamo se na novo evropsko fi-
nančno perspektivo 2021-2027, v sklopu katere 
pripravljamo nov razvojni program SAŠA regi-
je, stekla pa je tudi priprava nacionalne strate-
gije prestrukturiranja premogovne regije SAŠA.

PANDEMIJA PRINESLA ŠTEVILNE IZZIVE
Pandemija novega koronavirusa je prinesla 

številne izzive in potrebe po spremembah v or-
ganizaciji dela. Novim razmeram se je bilo tre-
ba hitro prilagoditi in tudi država je sprejela več 
ukrepov, da bi pomagala tako gospodarstvu kot 
državljanom. Epidemija covida-19 je najbolj pri-
zadela storitvene dejavnosti (gostinstvo, turi-
zem …) in del predelovalne industrije, ki pred-
stavljajo pomemben delež gospodarske dejav-
nosti tudi v SAŠA regiji.

SKLAD ZA PRAVIČNI PREHOD ZA NAJBOLJ 
OBREMENJENE REGIJE

Slovenija bo v sedmih letih iz EU prejela skup-
no 10,5 milijarde evrov, od tega bo 6,6 milijarde 
nepovratnih sredstev. V proračunu naj bi bile tri 
milijarde namenjene za kohezijo, 1,6 milijarde pa 
za kmetijstvo. Od skupno 5,7 milijarde iz načr-
ta za okrevanje bo nepovratnih sredstev 2,1 mi-
lijarde evrov. Sredstva iz sklada za pravični pre-
hod bodo namenjena regijam z največjim dele-
žem emisij toplogrednih plinov, s ciljem njihove-
ga prehoda v brezogljično in podnebno nevtral-
no gospodarstvo.

CILJ: PRIPRAVITI DOBRE RAZVOJNE 
PROGRAME IN PROJEKTE

V SAŠA regiji v tem času pripravljamo dva 
strateško in vsebinsko pomembna dokumenta, 
ki nam bosta omogočila, da bomo lahko v nas-
lednji evropski finančni perspektivi črpali prej 
omenjena sredstva: območni razvojni program 
SAŠA 2021-2027 in nacionalno strategijo za pre-
strukturiranje premogovne regije SAŠA. Osnov-
ni cilj je skupaj z vsemi deležniki pripraviti dob-
re razvojne programe in projekte, ki bodo pri-
nesli dodaten razvoj in prispevali k boljši kva-
liteti življenja.

PRIPRAVA RAZVOJNEGA PROGRAMA SKOZI 
PET TEMATSKIH ODBOROV

Kot je pojasnila direktorica Razvojne agenci-
ja SAŠA mag. Biljana Škarja, pripravo območ-
nega razvojnega programa SAŠA za obdobje 
2021-2027 usmerjata in vodita razvojni svet in 
svet županov SAŠA. Oba organa bosta ob koncu 
priprave potrdila omenjeni dokument, kar naj bi 

se zgodilo najkasneje do 31. marca 2021. Pripra-
va razvojnega programa sledi prioritetnim ci-
ljem EU in kohezijske regije Vzhodna Slovenija. 
Prvi tematski cilj je Pametna in trajnejša Evro-
pa. S tem ciljem se ukvarja odbor za pametno 
in trajno SAŠA regijo. Drugi in tretji tematski cilj 
sta Nizkoogljična in zelena Evropa ter poveza-
na Evropa, zato je bil oblikovan odbor za nizko-
ogljično, zeleno in povezano SAŠA regijo. Četrti 
tematski cilj je Bolj socialna Evropa, temu cilju 
se posveča odbor za socialno SAŠA regijo. Pe-
ti tematski cilj je Evropa bližje državljanom, za 
katerega je zadolžen odbor za trajnostni in ce-
lostni razvoj SAŠA regije. Zaradi hkratnega pre-
strukturiranja premogovne regije in s tem pove-
zane priprave nacionalne strategije ter novega 
sklada za pravični prehod je bil imenovan tudi 
odbor za pravični prehod SAŠA regije, ki je ho-
rizontalni in pokriva oziroma vključuje vseh pet 
naštetih tematskih ciljev.

NACIONALNA STRATEGIJA ZA 
PRESTRUKTURIRANJE PREMOGOVNE REGIJE 

SAŠA
Drugi dokument, ki se pripravlja, je nacional-

na strategija za prestrukturiranje premogovne 
regije SAŠA. Pripravo izvaja s strani Evropske 
komisije izbrani zunanji izvajalec Deloitte. Pro-
jekt sofinancira Evropska komisija v okviru skla-
da za strukturne reforme, strategija pa bo pred-
stavljala pomemben strateško-razvojni doku-
ment, katerega osnovni namen je dolgoročno 

spremeniti SAŠA regijo v smeri opustitve rabe 
premoga. Dokument bo po sprejeti časovnici za-
ključen do marca 2021 in bo potrjen tudi s strani 
vlade RS, tako bo postal del evropskega progra-
ma. Nacionalna strategija bo tudi podlaga za čr-
panje sredstev iz sklada za pravični prehod, saj 
bo hkrati pripravljen tudi akcijski načrt preho-
da za obdobje 2021–2030, z vmesnimi napoved-
mi do leta 2040.

Franci Kotnik

Priprava območnega razvojnega programa poteka skozi pet tematskih odborov. 

Direktorica Razvojne agencije SAŠA mag. 
Biljana Škarja (foto: Marija Lebar) 
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OBČINA GORNJI GRAD

Poleg obvoznice prenova nekaterih odsekov cest

Trenutno potekajo cenitve in odkupi potrebnih zemljišč za izgradnjo obvoznice.

Direkcija RS za infrastrukturo (DRSI) v prihod-
njih letih na območju Občine Gornji Grad načr-
tuje več gradenj. Največja bo gornjegrajska ob-
voznica, planirana pa je tudi obnova ceste, iz-
gradnja pločnika in avtobusnega postajališča v 
Šmiklavžu, vključno z izgradnjo novega dovoza 
v vas. Skupaj z občino bo DRSI zgradila tudi po-
čivališče in parkirišče na Črnivcu.

OBVOZNICA NA PREDNOSTNI LISTI
Občina Gornji Grad je že pred časom z vsemi 

lastniki zemljišč na območju gradnje obvoznice 
sklenila dogovore za odkup zemljišč in vsi lastni-
ki so podpisali geodetsko odmero. Projekt pred-
videva tako rekonstrukcijo kot novogradnjo regi-
onalne ceste s pločniki, avtobusnimi postajališ-
či, urejeno bo odvodnjavanje, postavitev cestne 

razsvetljave in prestavitev ali zaščita komunalnih 
vodov. Trenutno s strani DRSI potekajo cenitve in 
odkupi potrebnih zemljišč. Ocenjena vrednost 
gradnje je tri milijone evrov, ki jo bosta financi-
rali DRSI in Občina Gornji Grad, za kar bil podpi-
san tudi sporazum. Projekt je na prednostni listi.

NOV PRIKLJUČEK V ŠMIKLAVŽU ZA VEČJO 
VARNOST

V letu 2022 naj bi bila izvedena ureditev dveh 
avtobusnih postajališč pri zadružnem domu v 
Šmiklavžu in izgradnja pločnika od zadružne-
ga doma do odcepa lokalne ceste v Mačkin kot, 
v dolžini enega kilometra. Direkcija je naročila 
projekt za izvedbo in osnutek je že bil sprejet s 
strani Občine Gornji Grad. Istočasno se bo ure-
dil nov priključek v vas Šmiklavž. Lastnik stare 
hiše ob uvozu v vas je namreč dal privoljenje, 
da se hiša podre. S tem bo izboljšana vidljivost 
in varnost v tem križišču. Urejen bo tudi prehod 
za pešce in javna razsvetljava. Pred začetkom 
gradbenih del je treba projekt uvrstiti v državni 
proračun, pridobiti potrebna zemljišča in skleni-
ti sporazum o sofinanciranju.

NA ČRNIVCU POČIVALIŠČE IN PARKIRIŠČE
Občina je direkciji predlagala tudi ureditev 

parkirišča in počivališča nasproti gostišča na 
Črnivcu, ob cesti, ki vodi na Kašno planino. La-
stniki so pripravljeni odstopiti zemljišče za na-
mene ureditve. Po projektu naj bi na tej lokaci-
ji uredili parkirišče in postajališče za tri avtodo-
me. Uredili bi tudi okolico s postavitvijo klopi in 
košev za smeti, saj je tam priljubljeno postajali-
šče kolesarjev in avtomobilistov. Kdaj bo projekt 
izveden, s strani DRSI še niso sporočili.

Štefka Sem

OBČINA GORNJI GRAD

Rekonstrukcije ceste od Jam do Ramšaka 
gre proti koncu

Prenovljena cesta bo širša in bolj varna. 
(Fotodokumentacije Občine Gornji Grad)

V občini Gornji Grad se trenutno izvaja dru-
ga od treh etap rekonstrukcije ceste Križ – Flor-
jan – Krnica. Februarja je bil objavljen javni raz-

pis za izvedbo del na 1.226 metrov dolgem odse-
ku od Jam do Ramšaka. Ureditev odseka ceste 
zajema odstranitev in zamenjavo celega ustroja 
ceste, sanacijo usadov in ureditev ter sanacijo 
posameznih kritičnih elementov ceste. Lani so 
uspešno izvedli prvo etapo rekonstrukcije ceste 
v dolžini enega kilometra, v prihodnjem letu pa 
bo projekt s tretjo fazo zaključen.

ZAKLJUČEK DEL ŠE V TEM 
MESECU

Dela, ki jih je podjetje Pavčnik začelo izvaja-
ti junija, napredujejo po planu. Asfaltiranje ces-
te je planirano v kratkem, rok za dokončanje pa 
je konec avgusta, nato sledi pregled izvedenih 
del. Vrednost investicije po gradbeni pogodbi je 
nekaj manj kot 210 tisoč evrov, gradbeni nadzor 
pa slabih 2.000 evrov. Za investicijo bo občina 
prejela nepovratna sredstva Ministrstva za go-
spodarski razvoj in tehnologijo v vrednosti 166 
tisoč evrov. Za preostali del lahko občina dobi 
kredit oziroma povratna sredstva pri istem mi-
nistrstvu.

Štefka Sem

Z odstranitvijo stare hiše ob uvozu v vas bo 
v Šmiklavžu izboljšana prometna varnost. 

(Foto: Štefka Sem)
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Krožišče pri osnovni šoli dobilo 
pravo »vsebino«

Novo krožišče bo zaradi barvic v sredini verjetno dobilo vzdevek »šolsko«. (Foto: KF)

Novozgrajeno krožišče v Mozirju pri odcepu 
za osnovno šolo je pred dnevi dobilo svojo »vse-
bino«, ki je lepo vidna na fotografiji in na najbolj-
ši možni način ponazarja bližino šole, zaradi ka-
tere naj bodo vozniki na tem odseku še pose-
bej previdni. Povsem predvidljivo je, da bo krož-

išče zaradi barvic v sredini dobilo vzdevek »šol-
sko«. Prečkanje ceste na tem delu je za pešce 
sedaj bistveno varnejše kot prej, enako pa ve-
lja tudi za vključevanje motornih vozil v promet 
iz smeri šole.

KF

SLOVESNOST OB OBČINSKEM PRAZNIKU OBČINE SOLČAVA

»Kmetijstvo je naš trajnostni vir, praznujmo ga z okusom«

Občinsko slovesnost so z dopadljivim nastopom obogatili člani Kulturnega društva 
Franc Herle.

V Solčavi so v sredo, 5. avgusta, na dan Marije 
Snežne, obeležili letošnji občinski praznik. Osre-
dnja tema dogodka je bilo kmetijstvo, izbrani 
slogan pa »Kmetijstvo je naš trajnostni vir, pra-
znujmo ga z okusom«. 

Županja Katarina Prelesnik je v svojem 

PRIZADEVANJA USMERJENA V IZBOLJŠANJE 
ŽIVLJENJSKEGA  OKOLJA

»Kljub temu, da nas je malo, smo delavni in 
pridni, znamo stopiti skupaj. Naša prizadevanja 
so usmerjena v varovanje in izboljšanje življenj-
skega okolja, v dobrobit Solčavskega ter ureje-

nost kraja, kamor se radi vračajo naši obiskoval-
ci,« je med drugim povedala Prelesnikova. 
SANIRALI POŠKODOVANO INFRASTRUKTURO 

Na Solčavskem so lani po neurju sanirali 
poškodovano infrastrukturo in zaključili sanaci-
jo ceste v Matkovem kotu. Letos so uspeli obno-
viti cesto do obračališča pod Rinko v Logarski 
dolini. Preplastena je državna cesta skozi Solča-
vo, izvedena je sanacija plazov na solčavski pa-
noramski cesti proti Pavličevemu sedlu in Po-
dolševi. V zaključnem delu je sanacija plazu 
Robnik. Pristopili so k izdelavi gradbene doku-
mentacije za telovadnico. 
TRAJNOSTNI RAZVOJ JE DELOVANJE ZNOTRAJ 

MEJA, KI JIH POSTAVLJA NARAVA
Občinsko slovesnost so z dopadljivim nasto-

pom obogatili člani Kulturnega društva Franc 
Herle, v video posnetku pa je bilo moč slišati tu-
di pevce in pevke mešanega pevskega zbora Ti-
sa in instrumentalni sestav Solčavski pobi. Na-
stopajoči so si bili enotni, da trajnostni razvoj po-
meni delovanje znotraj meja, ki jih postavlja na-
rava. Solčavani bodo tudi v prihodnje čislali kme-
tijstvo kot panogo, ki jih drži pri življenju, tako kot 
doslej pa bodo znali ceniti tradicijo in izročilo. 

Tekst in foto: Marija Šukalo

»Naša prizadevanja so usmerjena v 
varovanje in izboljšanje življenjskega 
okolja,« je poudarila županja Katarina 

Prelesnik.
govoru poudarila, da je prav kmetijstvo na 
Solčavskem odločilni faktor preživetja. Že pred 
več kot šestimi stoletji so namreč na pobo-
čjih pod gorskimi vršaci njihovi predniki naš-
li svoj prostor ter ustvarili kulturno krajino. Ta-
ko so se ohranile posesti. Obdelana zemlja je 
solčavskemu človeku dajala kruh in tako je še 
danes. Kako pomembno je, da se lahko zane-
semo na lastne vire in lastno samooskrbo s 
potrebnimi življenjskimi dobrinami, se je zno-
va pokazalo v času epidemije novega korona-
virusa.
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DIREKTORICA ZGORNJESAVINJSKEGA ZDRAVSTVENEGA DOMA NAZARJE BOŽENA HERZOG

Dejanski problem je v pregorelosti 
družinskega zdravstva 

Januarja letos je vodenje Javnega zavoda 
Zgornjesavinjski zdravstveni dom Nazarje prev-
zela Božena Herzog. Pol leta je zavod vodila kot 
vršilka dolžnosti direktorice, od julija dalje pa je 
direktorica s polnimi pooblastili. 

- Katere spremembe so se zgodile v polo-
vici leta, odkar vodite zavod?

Poleg sprememb zaradi epidemije se je v pol 
leta spremenilo marsikaj. Obe novi zdravnici Sa-
nja Kecman-Prodan in Ljiljana Potkonjak-Panić 
sta uspešno opravili strokovni izpit in njuni am-
bulanti vpisujeta nove paciente. V marcu smo 
zaposlili novo zobozdravnico Natašo Zinovsko 
skupaj z asistentko, tako da tudi zobna ambu-
lanta v Nazarjah končno deluje. 

V teh dneh začenja z delom v šolski ambu-
lanti v Mozirju zobozdravnik Rok Denžič, ki bo 
nadomeščal Jasmino Grlica v času njenega po-
rodniškega dopusta. Težave z zagotavljanjem 
zobozdravstvenih storitev v dolini smo tako us-
pešno rešili, tako za odrasle kot za otroke je ka-
pacitet dolgoročno dovolj. 

V laboratoriju smo okrepili ekipo in uvedli na-
ročanje pacientov, s čimer smo pospešili delo 
in skrajšali čakanje na odvzeme, ki so povzro-
čali veliko gnečo v čakalnici. Veliko truda vla-
gamo tudi v izboljševanje dostopnosti zdravni-
kov. Uvedli smo skupno info točko v trajanju šest 
ur dnevno, ki dodatno sprejema klice pacientov, 
in izboljšali pogoje za komunikacijo preko elek-
tronske pošte. Poleg tega smo s pomočjo dona-
cij podjetja BSH Hišni aparati Nazarje opremili 
medicino dela, ki zdaj izvaja tudi najzahtevnejše 
preglede in ni več potrebe po napotitvi delavcev 
na bolj oddaljene lokacije.

- Kakšno je trenutno finančno stanje za-
voda?

Zavod vse svoje obveznosti poravnava teko-
če in v rokih, se pa moramo trenutno še dodatno 
zadolževati, predvsem na račun nekaterih stro-
škov iz preteklosti ter visokih stroškov, poveza-

nih z epidemijo, saj čakamo na pokrivanje le-teh 
s strani države. 

- V nazarski zdravstveni postaji vas pesti 
pomanjkanje prostora, zastarelost objekta 
in še kaj. Imate upanje, da se bodo razmere v 
doglednem času spremenile?

Prostorske razmere so predvsem v Nazarjah, 
kjer deluje vrsta skupnih zdravstvenih dejavno-
sti, res težke, tako za izvajalce kot za pacien-
te. Glede na to, da kratkoročno načrtujemo kar 
nekaj širitev dejavnosti, med drugim dodatne-
ga pediatra in splošnega zdravnika, bomo iskali 
rešitve tudi v drugih naših zdravstvenih posta-
jah. Z vidika stroškov in organizacije dela pome-
ni to sicer slabšo rešitev, za paciente pa krajšo 
pot do zdravnika. Dolgoročno dolina potrebuje 
nove, sodobne prostore, če želimo zadržati se-
danjo širino zdravstvenih dejavnosti.

- Za izvajanje nujne medicinske pomoči 
je z velenjskim zdravstvenim domom skle-
njena pogodba do konca avgusta. Kaj pa po-
tem?

Nad mrežo nujne medicinske pomoči bdi mini-
strstvo za zdravje. Čakamo na koordinacijski se-
stanek, na katerem bo dogovorjena dolgoročna 
rešitev. Občanom Zgornje Savinjske doline bo za-
nesljivo tudi po avgustu zagotovljena nujna me-
dicinska pomoč v najmanj takem obsegu kot 
doslej. Glede na to, da le-ta zavodu prinaša ve-
činski del tekoče izgube, bi se za, na primer, daljši 
ordinacijski čas dežurne ambulante morali dogo-
voriti za sofinanciranje občin ustanoviteljic. 

- Z opravljenimi izpiti obeh zdravnic, ki sta 
v Nazarje prišli pred letom dni, bodo stva-
ri počasi stekle po ustaljenih tirnicah, sep-
tembra naj bi začeli delati tudi referenčni 
ambulanti …

Obe ambulanti že vpisujeta nove paciente, re-
ferenčni ambulanti prav tako delujeta od 1. av-
gusta dalje, v teh dneh je steklo naročanje na 
preglede. Ambulanta SA3 dr. Kecmanove ima 20 
odstotkov programa predvidenega tudi za otro-
ke in vpisuje tudi slednje. S tem kratkoročno re-
šujemo tudi obremenjenost otroške ambulante. 

- Pacienti novih zdravnic se bodo morali 
pri njih na novo opredeliti. Koliko časa ima-
jo za to?

Vpis novih pacientov teče do zapolnitve pro-
grama obeh ambulant.

- Koliko pacientov bosta lahko sprejeli 
zdravnici?

Februarja 2019 je bilo opredeljenih v zdra-
vstvenem domu skupaj 8.600 odraslih pacien-
tov v 4,93 ambulantah, trenutno jih je 5.000 v 

2,73 ambulantah. Novi zdravnici imata tako tre-
nutno prostih mest za 3.500 do 3.700 odraslih 
ter za 400 otrok. Naši zdravniki bistveno ne pre-
segajo povprečnega števila oziroma količnika 
pacientov v Sloveniji, zato iz tega vidika naši pa-
cienti niso v slabšem položaju. Bomo pa odpr-
li še dodatno ambulanto za odrasle, ko se do-
govorimo z novim zdravnikom. Iščemo med naj-
boljšimi, ki bi prevzeli tudi strokovno vodenje 
zavoda.

- Ali se pacienti še vedno obračajo na vas 
s pripombami in pritožbami?

Osebno precej časa namenjam za pogovore s 
pacienti, ki se name obračajo predvsem s teža-
vami. Zato verjamem, da sem dobro seznanjena 
s prioritetami, ki so pomembne našim uporab-
nikom. Še vedno iščemo dodatne rešitve za lažji 
telefonski dostop do splošnih ambulant, s čimer 
se spopadamo vsi zdravstveni domovi v Slove-
niji. Tudi zaradi epidemije, ki je enormno pove-
čala število klicev. 

Splošna ambulanta sprejme pri nas v povpre-
čju 4.000 do 6.000 klicev mesečno, kar pomeni 
več kot 30 klicev na uro. Tak obseg je praktično 
nemogoče obvladovati v okviru rednega delov-
nega časa, zato smo dodatno zaposlili informa-
torja za šest ur dnevno, ki nam ga zavarovalnica 
ne pokriva, vendar v konicah ta ukrep še vedno 
ne zadošča. Daleč največ klicev beležimo ob po-
nedeljkih in v prvih ordinacijskih urah, zato mo-
ramo več narediti pri informiranju pacientov o 
najugodnejših urah in o drugih lažjih poteh do 
zdravnika, predvsem po elektronski pošti.  

- Že dalj časa se kaže potreba po še enem 
pediatru, kako kaže v tej smeri?

Občani pričakujejo dodatne kapacitete pe-
diatra v dolini. Ne glede na to, da zdaj zagota-
vljamo možnost vpisa otrok pri družinski zdrav-
nici, prostora je za več kot 400 otrok do 18. le-
ta starosti, pričakujemo v prihodnjih letih dodat-
no naraščanje potreb. Tudi sama imam osebno 
izkušnjo z oddaljenim pediatrom, zato pričako-
vanja staršev zelo dobro razumem in podpiram. 
Razpis za prosto delovno mesto imamo odprt 
od februarja, aktivno iščemo rešitev, vendar po-
dobno kot splošnih zdravnikov primanjkuje tu-
di pediatrov. Tovrstnega kadra ni mogoče najti 
čez noč, s podobnimi težavami se spopadajo tu-
di drugod. Pacienti so nezadovoljni z nami oziro-
ma z zdravstvenimi domovi, dejansko pa je pro-
blem v pregorelosti družinskega zdravstva, in to 
predvsem zaradi pomanjkanja kadra, ne zaradi 
denarja ali slabe organizacije.

Pogovarjala se je Štefka Sem

Božena Herzog (foto: Štefka Sem)
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EVROPSKI POSLANEC FRANC BOGOVIČ NA DOPUSTU V ZGORNJI SAVINJSKI DOLINI

Najbolj navdušen nad sladoledom iz kozjega mleka 
v Matkovem kotu

Franc Bogovič (levo) v družbi zeliščarke Amande Kladnik, župnika Ivana Šumljaka, župana 
Antona Špeha in strankarskega kolega Jakoba Presečnika pri zeliščnem vrtu v Gornjem 

Gradu (Fotodokumentacija Jakoba Presečnika)

Evropski poslanec Franc Bogovič (EPP/SLS) 
si je za del letošnjega dopustovanja izbral Zgor-
njo Savinjsko dolino. Sam njene znamenitosti že 
kar dobro pozna in se je odločil, da jih s sopro-
go razkažeta prijateljema, ki sta jih spoznavala 
povsem na novo.

OD GAJA DO MENINE
Prvi dan bivanja so dopustniki v spremstvu 

kolegov iz Zgornje Savinjske doline odkriva-
li vsakič drugačne in vedno sveže lepote Mo-
zirskega gaja. Sledil je ogled zakladnice mašnih 
plaščev v Radmirju, nato pa so v Gornjem Gra-
du spoznali zgodovino in pomen tamkajšnje ka-
tedrale. Poseben vtis je na njih pustil obisk v na-
stajajočem zeliščnem vrtu pri katedrali.

TURIZEM IN DRUGE POSLOVNE 
PRILOŽNOSTI

Evropski poslanec Bogovič je ob tej prilož-
nosti nakazal priložnosti, ki se s pravimi progra-
mi odpirajo za Gornji Grad z okolico za razvoj tu-
rizma in druge dejavnosti, pri čemer pa bo pot-
rebno sodelovanje z ostalimi ponudniki v doli-
ni, zlasti v Logarski dolini, Mozirskem gaju in na 

Golteh. Zelo dragocene za nadaljnji razvoj gor-
njegrajskega turizma so muzejske zbirke, pre-
malo izkoriščen je planinski turizem.

NAVDUŠENI NAD KOZJIM SLADOLEDOM
Gostje so lep julijski dan zaključili v prijetnem 

zavetju planinskega doma na Menini, sicer pa 

so bili nastanjeni na turistični kmetiji pod Ra-
duho. Dopustniške dni so preživeli ob potepanju 
po Solčavskem, kjer jih je na področju kulinari-
ke najbolj navdušil sladoled iz kozjega mleka v 
Matkovem kotu, podali pa so se tudi na Golte.

Marija Lebar
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Zgodovina in narodopisje

Ignac Orožen leta 1877 o podružničnih 
cerkvah gornjegrajske dekanije

PETER WEISS

V dokumentirani zgodovini je bilo ime Gornji 
Grad najprej povezano z benediktinskim samo-
stanom in posestjo tega samostana, ki je delo-
val v letih 1140–1473, vsega torej 333 let. Ta po-
sest je obsegala vso Zgornjo Savinjsko dolino in 
še nekaj drugih ozemelj, sosednjih in drugod, 
recimo celo v Furlaniji v današnji Italiji. 

DEKANIJA GORNJI GRAD
Po ustanovitvi ljubljanske škofije je ozemlje 

naše doline pripadlo ljubljanskemu škofu in tu, 
na približno 500 kvadratnih kilometrih, se je v 

okviru cerkvene uprave oblikovala dekanija Gor-
nji Grad. Sestavljalo jo je najprej manj, nazad-
nje pa približno deset župnij, od katerih so naj-
starejše Gornji Grad, Rečica ob Savinji, Solčava, 
Mozirje in Ljubno ob Savinji. Njihovo število in 
meje med župnijami so se spreminjali. 

UKINITEV GORNJEGRAJSKEGA SAMOSTANA 
IN USTANOVITEV LJUBLJANSKE ŠKOFIJE
Ukinitev gornjegrajskega samostana in ob 

tem ustanovitev ljubljanske škofije sta povezani 
s spremembo političnih moči, potem ko so leta 
1456 v Beogradu ubili zadnjega celjskega gro-
fa, Ulrika II.: samostan brez močnega zaščitni-
ka ni mogel obstati. Cerkvene posesti so ureja-
li tudi posvetni, torej necerkveni vladarji, Habs-
buržani, najbolj temeljito cesar Jožef II. okoli leta 
1790. Takrat je ozemlje Zgornje Savinjske doline 
prešlo iz ljubljanske škofije v lavantinsko ali ma-
riborsko, po zadnji spremembi škofijskih mej le-
ta 2006 pa gornjegrajska dekanija spada v celj-
sko škofijo. 

KAJ POMENIJO POSAMEZNI 
CERKVENI POJMI

V rimskokatoliški cerkvi kot svetovni organi-
zaciji imamo, če gledamo iz Zgornje Savinjske 
doline, na oblasti papeža, na nižji ravni nadškofe 
(pomembnejši škofiji, nadškofiji, sta v Sloveni-
ji dve: ljubljanska in mariborska) in škofe. Ško-

fije so razdeljene na dekanije, ki jih vodi dekan, 
te pa so razdeljene na župnije (fare), najmanj-
še upravne enote katoliške cerkve, ki jih vodijo 
župniki (lahko tudi župnijski upravitelji, ki pa so 
imenovani začasno). Župnikom v večjih župni-
jah so kdaj v pomoč kaplani. 

ORGANIZACIJA V ŽUPNIJAH
Bogoslužje, torej cerkvene verske obrede, 

med katerimi je najbolj značilna maša, vodi-
jo duhovniki – župniki ali kaplani. Tem kdaj po-
magajo še diakoni, ki so v primerjavi z duhovni-
ki brez mašniškega posvečenja, zato maše ne 
smejo opravljati sami. V župnijah imamo župnij-
sko (ali župno ali – v narečju – farno) cerkev, v 
kateri poteka bogoslužje praviloma vsak dan. 
Ob njej je župnišče (v narečju farof), kjer župnik 
– spet praviloma – živi in kjer ima pisarno. 

Blizu cerkve in župnišča je po navadi hiša za 
cerkovnika (v narečju jima pravimo mežnija in 
mežnar), ki je nepoklicno skrbel za cerkev, zvo-
nil in podobno. Poleg župnijskih cerkev so v po-
sameznih župnijah lahko predvsem po okoliških 
vaseh še podružnične cerkve, v katerih so maše 
občasno, ob kakih praznikih ali ob nedeljah, lah-
ko tudi le nekajkrat na leto. 

SPREMEMBE V CERKVENI 
ORGANIZACIJI

Napisano velja okvirno in približno, saj tu-
di v cerkveni organizaciji prihaja do spre-

memb. Nekdaj, še pred drugo svetovno vojno, 
je bilo duhovnikov dovolj in se ni moglo zgodi-
ti, da bi župnije ostale brez dušnega pastirja, 
kot se je reklo, nasploh je bilo dovolj redovni-
kov in redovnic ter misijonarjev in misijonark, 
ki so hodili po svetu širit katoliško vero. Danes 
pa cerkvene oblasti ne morejo zagotoviti do-

volj kadra niti za domače kraje, zato pogosto 
en sam župnik skrbi za po dve župniji, ki sta 
povezani v tako imenovano pastoralno ali duš-
nopastirsko enoto.

ZAKAJ SI ZA OROŽNOM OGLEDUJEMO RAVNO 
PODRUŽNIČNE CERKVE

Zaradi večje obiskanosti, zaradi središčnega 
položaja v župniji in lažjega dostopa so domači-
ni in zainteresirani obiskovalci od drugod pre-
cej dobro seznanjeni z zgodovino in stanjem žu-
pnijskih cerkvenih stavb. Vendar pa so podru-
žnične cerkve lahko prav tako zelo pomembne 
in zanimive, saj marsikdaj utemeljujejo krajev-
no zgodovino, v povezavi z arheološkimi odkri-
tji v okolici pa lahko pričajo o tisočletni naselje-
nosti kakega kraja, kot je recimo Šentjanž v re-
čiški župniji.

Opisi podružničnih cerkev cerkvenega zgo-
dovinarja in nekaj časa mozirskega župnika 
Ignaca Orožna (1819–1900) so bili v knjigi v nem-
ščini objavljeni leta 1877 . Pred 30 leti so bili pre-
vedeni v slovenščino ter z opombami in komen-
tarji objavljeni v Savinjskih novicah, ki jih je v 
tistem času urejal Aleksander Videčnik, nadvse 
naklonjen širjenju poznavanja krajevne zgodo-
vine. Po tolikšnem času se je pokazala potreba 
po ponovni objavi prevedenih Orožnovih opisov, 
saj so prvotni natisi težko dosegljivi, nove obja-
ve pa bo mogoče opremiti s fotografijami in z 
novimi komentarji in opombami.

Naslovna stran knjige Dekanija Gornji Grad 
Ignaca Orožna iz leta 1877 

Po ustanovitvi ljubljanske škofije je ozemlje 
naše doline pripadlo ljubljanskemu škofu in 
tu, na približno 500 kvadratnih kilometrih, 
se je v okviru cerkvene uprave oblikovala 
dekanija Gornji Grad.

Podružnične cerkve so lahko zelo 
pomembne in zanimive, saj marsikdaj 
utemeljujejo krajevno zgodovino, v 
povezavi z arheološkimi odkritji v okolici 
pa lahko pričajo o tisočletni naseljenosti 
kakega kraja, kot je recimo Šentjanž v 
rečiški župniji.

Po 30 letih se je pokazala potreba po 
ponovni objavi prevedenih Orožnovih 
opisov, saj so prvotni natisi težko dosegljivi, 
nove objave pa bo mogoče opremiti s 
fotografijami in z novimi komentarji in 
opombami.
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IZ ZAKLADNICE NAŠE DOLINE

Bogata stavbna dediščina Ljubnega ob Savinji
Ljubno je zelo staro naselje, ki je 

svojo današnjo podobo gradilo na 
osnovi bogate rokodelske tradicije. 
Kraj je v srednjem veku dobil trške 
pravice, ki so pomenile razcvet ro-
kodelstva, zlasti žagarstva in lesne 
obrti ter trgovanja z lesom. Trg je 
bil gospodarsko uspešen, zato so 
na tem območju nastale nekatere 
markantne stavbe.

TRŠKE PRAVICE VELIKA 
GOSPODARSKA IN POLITIČNA 

PRIDOBITEV
Izpostavljena zemljepisna lega 

Ljubnega ob Savinji pritrdi domne-
vi, da je bil ta del doline poseljen 
že zelo zgodaj, tu naj bi živeli ra-
zni stari narodi. V srednjem veku, 
natančneje leta 1464, je ljubljan-
ski škof Sigmund Ljubnemu pode-
lil trške pravice. Po zapisu v knjigi 
Ljubno ob Savinji : 750 let je prido-
bitev trških pravic pomenila tako 
gospodarsko kot politično pridobi-
tev. V trgu se je smelo trgovati, tr-
žani pa so imeli politične pravice v 
obliki občinske avtonomije. 

IZ KMETIJSKEGA NASTALO 
ROKODELSKO SREDIŠČE

To je doprineslo h gospodarske-
mu razvoju kraja, ki se je prelevil iz 
pretežno kmetijskega središča v 
rokodelsko. Gozdno bogastvo in tr-
ške pravice so bile osnova za go-

spodarsko rast kraja, v katerem je 
bilo v 16. stoletju središče trgova-
nja z lesom, začela se je lesna obrt, 
že prej pa žagarstvo in mlinarstvo. 
V 17. stoletju je vsak tretji tržan imel 

svojo žago, v kraju pa so bili štirje 
usnjarji. Vse to se je odražalo tudi 
na urbanističnem in arhitekturnem 
razvoju kraja, ki se danes ponaša z 
bogato stavbno dediščino.

MLINI IN ŽAGE SPOMIN NA 
STARE ČASE

V raziskovalni nalogi Stavbna de-
diščina na Ljubnem ob Savinji in v 
okolici iz leta 2011 je zapisano, da 
so prebivalci moč rek poleg za ža-
ganje lesa izkoriščali tudi za mli-
narstvo ter plavljenje lesa. Včasih je 
imel vsak kmet, ki je želel nekaj ve-
ljati, svoj mlin. Nekateri so se ohra-
nili in so danes spomin na tiste ča-
se. Tako so na ogled Taškov, Atelski 
in Fluderski mlin, ena izmed najbolj 
ohranjenih žag pa je Budnova žaga. 

DOLGOLETNA TRADICIJA 
ŠOLSTVA

Kraj se ponaša z dolgoletno 
tradicijo šolstva, ki se je začelo 
v enorazrednici že leta 1805. Kot 

spomenik o tem priča stara šol-
ska stavba, ki je del sedanjega 
šolskega poslopja, ki je aktualno 
podobo in novo telovadnico dobi-
lo leta 2001.

RAZVOJ GRADBENIH 
MATERIALOV

V raziskovalni nalogi je za teda-
nje hiše zapisano, da so bile graje-
ne iz lesa, zato so bile zelo vnetlji-
ve in so pogosto zagorele. Kasneje 
so nastajale delno zidane in delno 
lesene hiše. Sčasoma je najpogo-
stejši gradnik postal kamen, za ve-
zno gradivo pa je zadostovala prst. 
Strešna kritina je bila v začetku iz 
slame, nato so jo zamenjale lesene 
skodle, v novejšem času pa opeč-
nata kritina. Hiše so bile že takrat 
ometane ali prebeljene, premož-
nejše pa so imele fasade, na kate-
rih je bila slika oziroma freska sve-
tega Florjana. 

PODBOJI VHODNIH VRAT 
KAMNITI, OKNA LESENA

Podboji vhodnih vrat so bili ka-
mniti in običajno so na vhodna 
vrata napisali letnico, kdaj je bi-
la hiša zgrajena. Okna so bila pre-
prosta, manjša in zastekljena. Obi-
čajno so bila dvojna, vmes pa je 
bil približno 10-centimetrski pros-
tor, ki je služil kot izolacija, gospo-
dinjam pa kot prostor za vzdrževa-

nje in hranjenje rož pozimi. Vhod 
v hišo je bil običajno obrnjen pro-
ti vzhodu. 

ZNAČILNA RAZPOREDITEV 
BIVALNIH PROSTOROV

Hiše so imele značilno notranjo 
razporeditev bivalnih prostorov, in 
sicer se je skozi vhodna vrata sto-
pilo v vežo, na levo je bila hiša, iz 
nje kamra, na desno iz veže hišca, 
naravnost iz veže pa kuhinja, ki je 
bila običajno črna. Iz kuhinje se je 
prišlo v velbič – shrambo. Strani-
šča so bila zunaj. Večina kmetij je 
imela tudi čebelnjak.

NAJSTAREJŠA JANEZOVA 
DOMAČIJA

Leta 1600 je bilo na Ljubnem 
okoli 60 domačij. Najstarejše hiše 
so bile: Janezova (1292), danes je 
na njenem mestu trgovina, Jozel-
nova (1530), danes se imenuje Ber-
totova, in Lahova, ki je bila popol-
noma prenovljena. Stare hiše so 
bile: Petkova, Potrčeva, Fašunova, 
Šteknerjeva.

LJUBENCI PONOSNI NA 
BRUNETOVO KOVAČIJO IN 

FAŠUNOVO HIŠO
Markanten spomenik tradicio-

nalni arhitekturi je Brunetova ko-
vačija za Ljubnico, katere začet-
ki segajo v čas pred 600 leti. Tam 
so izdelovali kmečko orodje in 
cerkvene ure za zvonike. V notran-
josti je še vidno delovno okolje te-
danjega kovača. V kraju so ponos-
ni tudi na Fašunovo hišo, ki po ob-
liki sodeč sodi v prvo polovico 19. 
stoletja. Hiša na Forštu predstavlja 
dom malega kmeta »vlcerja« in 
flosarja. Leta 2004 je bila hiša raz-
glašena za kulturni spomenik, ki ni 
namenjen zgolj ogledu, temveč tu-
di razstavam, delavnicam, proto-
kolarnim obiskom in predstavitvi 
značilnih zgornjesavinjskih kulina-
ričnih specialitet.

Roman Mežnar

Zametki šolstva na Ljubnem segajo v leto 1805, stara šolska stavba 
pa je danes del šolskega kompleksa. (Foto: Tatiana Golob)

Leta 1464 
je ljubljanski škof Sigmund 
Ljubnemu podelil trške 
pravice.

Že leta 1805 
se je z enorazrednico 
začelo šolstvo na Ljubnem 
ob Savinji.
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TEŽAVE UPOKOJENCEV PRI DOSTOPU DO ZDRAVSTVENIH STORITEV

Zdravstveni sistem v sedanjih razmerah ne deluje v korist starejših 
Marija Franko, 
predsednica društva upokojencev Mozirje:

»Z vsemi naštetimi težavami se srečujemo 
tudi člani Društva upokojencev Mozirje. Meni-
mo, da v dani situaciji zdravstveni sistem ne 
deluje v korist starejših oziroma je zanje sla-
bo poskrbljeno. Upoštevati je potrebno, da ve-
čina starejših ne uporablja interneta, kar je 
razvidno iz anket projekta Starejši za starej-
še. Ravno tako nimajo vsi starejši svojcev, ki 

bi jim takšne zadeve urejali. Zaradi tega so mnogi obupani, saj so čez noč 
ostali brez osebnega stika z zdravnikom oziroma obiska pri njem. Doga-
ja se, da človek potrebuje cel teden, da dobi telefonsko povezavo z ambu-
lanto v zdravstvenem domu Nazarje za samo en recept, da ne omenjam, 
da je večkrat nemogoče priti do osebnega zdravnika in mu osebno razlo-
žiti težavo. Antibiotikom, ki so predpisani glede na telefonski pogovor, pa 
je težko zaupati.«

RAZSTAVA LIKOVNIH DEL EXTEMPORE REČICA 2020 

Veliko zanimanja za ustvarjanje lastnega likovnega zapisa 

Pripravljanje razstave v galeriji Kulturnega društva Gal na Rečici ob Savinji. (Foto: Marija Šukalo)

V galeriji Kulturnega društva li-
kovnih ustvarjalcev Zgornje Savinj-
ske doline Gal na Rečici ob Savinji so 
od četrtka, 6. avgusta, na ogled dela 
ljubiteljskih likovnih ustvarjalcev, ki 
so nastala na letošnjem extemporu 
v organizaciji omenjenega društva. 

VSAK ZAPIS JE UNIKATEN IN JE 
KOT PRSTNI ODTIS USTVARJALCA 

Extempore je bil priložnost za 

druženje in izmenjavo izkušenj. 
Dela, ki so nastala v različnih teh-
nikah, so odraz umetniškega iz-
ražanja vsakega sodelujočega 
posameznika. Veliko število del 
- skoraj štirideset - je pokazatelj 
dejstva, da je med ljudmi veliko 
zanimanja za ustvarjanje lastne-
ga likovnega zapisa, pa naj bo to 
na platnu, papirju, lesu ali v gli-

ni. Vsak zapis je unikaten in je kot 
prstni odtis posameznega likov-
nega ustvarjalca. 

SUBJEKTIVEN POGLED NA 
OKOLJE 

»Pri večini del gre za subjekti-
ven pogled na okolje, v katerem so 
ustvarjali avtorji. Tako pejsaži kraja 
na poseben način odpirajo vpraša-
nje umeščenosti človeka v naravo, 

sakralni objekti pa v delih obujajo 
izraz preteklosti religiozne in kul-
turne identitete. Figuralika spomi-
nja na zaustavljene trenutke z ob-
čutki minevanja časa,« je v katalog 
del zapisala predstavnica društva 
Gal Blanka Božič. Dela si je mogo-
če ogledati vsak dan vse do sep-
tembra v dopoldanskem času. 

Marija Šukalo

V nedavnem javnem pismu, na-
slovljenem na Zavod za zdravstve-
no zavarovanje Slovenije (ZZZS), je 
predsednica Sindikata upokojencev 
Slovenije Francka Ćetković opozo-
rila na vsakodnevne težave njihovih 
članov in številnih drugih ljudi z na-
ročanjem pri osebnih zdravnikih in 
pri specialistih, ki so se še dodat-
no zaostrile s širjenjem novega ko-
rona virusa. Omenjenim navedbam 
pritrjuje tudi predsednica Društva 
upokojencev Mozirje Marija Fran-
ko in opozarja na nezavidljivo situa-
cijo starejših, zlasti tistih, ki niso veš-
či uporabe računalnika.

IZREDNE RAZMERE NE SMEJO 
BITI IZGOVOR

Ćetkovićeva v pismu navaja, 
da mnogi pri naročanju in kon-
taktiranju z zdravniki in drugimi 
zdravstvenimi delavci naletijo na 
nepremostljive ovire: »Zavedamo 
se, da smo v času izrednih razmer, 
vendar to ne more biti izgovor, da 
zavarovanke in zavarovanci ne pri-

dejo pravočasno do zdravstvenih 
storitev, ki jih potrebujejo.« Hkrati 
se v sindikatu sprašujejo, kdaj se 
bo uresničilo poslanstvo ZZZS, da 
bodo zavarovanci oziroma pacienti 
v središču zdravstvenega sistema 
in kdaj bo zavod postal pomoč pri 
uresničevanju pravic do pravočas-
ne, kakovostne, dostopne in varne 
zdravstvene oskrbe.

VSI UPOKOJENCI NISO VEŠČI 
UPORABE RAČUNALNIKA

ZZZS sicer napoveduje izboljša-
nje informiranja in zmanjšanje ne-
enakosti med zavarovanci z nad-
gradnjo spletnih strani, povečano 
prisotnostjo na socialnih omrežjih, 
z nadgradnjo telefonskega komu-
niciranja in razširitvijo klicnih cen-
trov v multimedijski center, vendar 
po besedah Ćetkovićeve ne gre 
pričakovati, da imajo vsi prebivalci, 
zlasti starejši, možnost spremlja-
nja informacij preko spleta.

V PRIČAKOVANJU UKREPOV
V sindikatu še navajajo, da pri-

čakujejo takojšnjo ureditev kon-
taktnih točk, ki bodo v pomoč za-
varovancem pri uresničevanju 
njihove ustavne pravice do zdra-
vstvene oskrbe. Od ZZZS pričaku-
jejo, da bodo v sodelovanju z za-
vodi in drugimi pristojnimi organi 

kar najhitreje našli rešitve ter da 
ljudje, potrebni zdravstvene oskr-
be, zaradi nedostopnosti zdra-
vstvenih storitev ne bodo umirali 
in se teh smrti ne bo pripisalo bo-
lezni covid-19.

Barbara Rozoničnik
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DARJA GOLIČNIK IZ ŠMIHELA RAZSTAVLJA V CENTRU RINKA V SOLČAVI

Izdelki z rastlinskim potiskom in ptice v tehniki suhega polstenja
V Centru Rinka v Solčavi je na 

ogled razstava izdelkov Darje Go-
ličnik iz Šmihela nad Mozirjem. 
Lanskoletna dobitnica nagrade ex 
filcore predstavlja izdelke, pobar-
vane z rastlinskimi barvami, in pti-
ce v tehniki suhega polstenja.

Z NADGRADNJO ZNANJA DO 
NOVIH TEHNIK IN RECEPTOV 
Rokodelka domače in umetno-

stne obrti se je z rastlinskim poti-
skom prvič srečala pred petimi le-
ti. Sprva je eksperimentirala z raz-
ličnimi rastlinami, nato pa je svo-
je znanje nadgradila na Nizozem-
skem. Tako se ji je odprl nov svet 
različnih tehnik in receptov. 

NAJVAŽNEJŠA JE PRIPRAVA 
BLAGA

Za tovrstno ustvarjanje je pot-

Obiskovalci si z zanimanjem ogledujejo izdelke, pobarvane z 
rastlinskimi barvami, in ptice v tehniki suhega polstenja. 

(Foto: osebni arhiv)

Darja Goličnik je velika 
ljubiteljica narave, petje ptic jo 

navdaja s posebno energijo. 

rebna velika mera potrpežljivosti 
in vedoželjnosti, pravi Goličnikova. 
Najvažnejša je priprava blaga, saj 
mora slednje sprejeti naravno bar-
vilo v tolikšni meri, da se ne spere 
z izdelka. »Sledi nabiranje in izbor 
rastlin, ki jih razporedim po blagu, 

ki ga tiskam, nato pa s pomočjo 
pare izvabim rastlinske pigmente, 
ki se fiksirajo in odtisnejo na bla-
gu,« svojo tehniko opiše oblikoval-
ka iz Šmihela in poudari, da je za-
njo najlepši trenutek, ko naravni 
material – svilo ali bombaž - vzame 
iz posode. Nikoli namreč ne ve za-
gotovo, kakšen bo končni rezultat.

V ZBIRKI ŽIVALI IZKLJUČNO 
SLOVENSKE VRSTE 

Poleg potiska se Goličnikova 
veliko ukvarja tudi s polstenjem 
volne. Med njenimi filcanimi iz-
delki so oblačila, copati, uporab-
ni predmeti, modni dodatki in ok-
raski. Med slednje sodijo tudi pti-
ce, ki jih izdeluje v tehniki suhe-
ga polstenja. V njeni zbirki živa-
li je moč najti izključno sloven-
ske vrste, ki jih opazuje okrog se-
be. Tudi sicer je Darja velika ljubi-
teljica narave, petje ptic pa jo nav-
daja s posebno energijo. 

Marija Šukalo
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4. SEJEM DOMAČIH DOBROT V VARPOLJAH

Promocija Zgornje Savinjske doline in njene ponudbe

Ivica Pustoslemšek je ponujala pecivo, kruh in rezance.

Za vsako bolezen rož'ca raste, vedo članice zeliščarskega 
društva Šipek.

Tomaž Podbregar izdeluje sklede in druge uporabne 
predmete za dom. 

Gostje kampa so se lahko oskrbeli z raznovrstnimi kulinaričnimi 
dobrotami naše doline. 

Na domačiji Anice Bider vse pridelajo na ekološki način.

V kampu Menina v Varpoljah so 
tudi letos pripravili sejem domačih 
dobrot, tokrat četrti po vrsti. Turistič-
no društvo Rečica ob Savinji je v vlogi 
organizatorja poskrbelo za pestro po-
nudbo. Turisti, med katerimi so pre-

vladovali slovenski gostje, so lahko 
izbirali med kulinaričnimi dobrotami 
in uporabnimi izdelki rokodelcev do-
mače in umetnostne obrti. Za pope-
stritev dogajanja je poskrbel harmo-
nikar Primož Zvir s svojimi učenci.

DOMAČI PRIDELKI IN IZDELKI 
DOMAČE TER UMETNOSTNE 

OBRTI 
Obiskovalci so se lahko oskrbeli 

z zelenjavo in ostalimi kmetijskimi 
pridelki domačije Anice Bider ter 
s kruhom, rezanci in sladkimi dob-
rotami Ivice Pustoslemšek. Ka-
ko je mogoče izkoristiti kose lesa, 
je predstavil Tomaž Podbregar, ki 
izdeluje sklede in druge uporab-
ne predmete za dom, Adrijana Er-
menc pa z žganjem lesa – pirogra-
fijo izdeluje zanimive slike. Da za 
vsako bolezen rož'ca raste, vedo 
članice zeliščarskega društva Ši-
pek, ki so ponujale različne čajne 
mešanice in obiskovalce podučile 
o zdravilnih lastnostih zelišč v na-
ši dolini. Kako s prepletanjem niti 
naredimo unikatno ogrlico ali kak-
šen drug kosa nakita, je predstavi-

la Andrijana Antinac, Špela Oreš-
nik pa je obiskovalce navduševala 
s polstenimi izdelki. 

PROMOCIJA OBČINE IN 
DOLINE 

Na stojnici organizatorja so obi-
skovalci spoznavali rečiško občino 
in celotno Zgornjo Savinjsko doli-

no, na ogled so bili izdelki članov 
turističnega društva, pripravili pa 
so tudi degustacijo suhomesnate 
zgornjesavinjske specialitete - že-
lodca. 

Tekst in foto: Marija Šukalo

4. po vrsti 
je bil letos sejem domačih dobrot, 
ki so ga pripravili v  kampu 
Menina v Varpoljah.
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DRUŠTVO UPOKOJENCEV SOLČAVA

V času karantene najbolj pogrešali pogovore 
Člani solčavskega društva upokojencev po 

delni sprostitvi ukrepov za preprečevanje širje-
nja novega koronavirusa nadaljujejo z letošnji-
mi društvenimi aktivnostmi. Pred nedavnim so 
se podali na pohod po Logarski dolini. 
DRUŽENJE V ČUDOVITEM NARAVNEM OKOLJU 

Na startu pri Plesnikovih jih je čakala kulina-
rična dobrodošlica. Po okrepčilu so se po goz-
dni poti podali do Logarskega kota, kjer so na-

daljevali druženje ob domači malici in sprošče-
nem pogovoru. In prav pogovore so, kot je po-
vedala predstavnica društva Martina Štiftar, v 

času karantene najbolj pogrešali. Če je druže-
nju mogoče dodati še čudovito naravno okolje, 
so njihovi dnevi v jeseni življenja še bolj prijazni 
in bogati.

LANI PRVIČ PRIPRAVILI RAZSTAVO 
ROČNIH DEL

V preteklem letu so izvedli vse zastavljene 
naloge. Podali so se na izlet v Prekmurje, orga-
nizirali so piknik in novoletno srečanje. Vse tis-

te, ki se organiziranih aktivnosti niso mogli ude-
ležiti, so obiskali in jih obdarili s priložnostnim 
darilom. Lani so prvič pripravili razstavo ročnih 

del, predice pa so sodelovale na različnih prire-
ditvah v domačem kraju.

VOKALNI SKUPINI OHRANJATA LJUDSKO 
IZROČILO. 

V njihovih vrstah ne manjka izvajalcev in po-
ustvarjalcev vokalne ter instrumentalne glasbe. 
Vokalni skupini Solčavski fantje in ljudske pev-
ke Solčavanke, ki negujeta ljudsko izročilo, sta 
obogatili prenekateri dogodek v občini, bili pa 
sta tudi soustvarjalki glasbenega projekta - iz-
daje zgoščenke z naslovom Visoka je gora. 

Marija Šukalo

PETJE PO VASI V LUČAH

»Prazna vreča ne stoji pokonci in suho grlo ne da glasu«

Pevci in pevke lučkega društva upokojencev so popestrili sobotni večer naključnim 
mimoidočim in obiskovalcem gostinskih lokalov. (Foto: Marija Šukalo)

Pevci in pevke lučkega društva upokojencev 
so se drugo avgustovsko soboto družili ob pe-
smi in šalah. Pripravili so namreč četrto Petje po 
vasi. Zbrali so se pri Streljarnici, kjer so zado-
nele prve pesmi, kot Pod rožnato planino, Pod 
klančkom sva se srečala in Prav lepa je lučka 
ves, nato pa so pot nadaljevali po vasi ter z bo-
gatim programom popestrili sobotni večer na-
ključnim mimoidočim in obiskovalcem gostin-
skih lokalov.

OHRANJAJO OBIČAJ VEČERNEGA 
PREPEVANJA PO VASI

Kot je povedala predsednica društva Marija 
Krivec, želijo s tem dogodkom ohranjati običaj 
večernega prepevanja po vasi, ko so se ljudje 
vračali z dela iz gozda ali polja. Tako je bilo tu-
di to soboto slišati stare viže in napeve, ki jih Lu-
čani prenašajo iz roda v rod. Z njimi so v pre-
teklosti, ko še ni bilo modernih komunikacijskih 
naprav, poskrbeli za družabnost in sprostitev. 

BREZ KRAMLJANJA Z GOSPODARJI IN 
VASOVANJA POD OKNOM 

Ker »prazna vreča ne stoji pokonci in suho 

grlo ne da glasu,« so gospodinje poskrbele za 
kulinarične dobrote, moški pa za kapljico rujne-
ga. A se je letošnje druženje lučkih pevcev ven-
darle razlikovalo od prvih treh v preteklih letih. 

Zaradi omejitev in priporočil NIJZ ni bilo spro-
ščenega kramljanja z gospodarji in vasovanja 
pod oknom. 

Marija Šukalo

Na startu pri Plesnikovih je udeležence pohoda čakala kulinarična dobrodošlica. 
(Foto: arhiv društva)
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DEOS CENTER STAREJŠIH GORNJI GRAD

Družabno z glasbenimi 
gosti

V mesecu juniju sta se v gor-
njegrajskem centru starejših odvi-
la dva dogodka. Najprej so nasto-
pile sestre Lamprečnik, ki so sa-
me zapele nekaj slovenskih pesmi, 
nato pa se jim je pridružil še njihov 
brat Klemen s harmoniko. Sku-
paj so zapeli in zaigrali, varovanci 
centra pa so neizmerno uživali ob 
poslušanju. 

Konec meseca so na deževno 
popoldne stanovalce obiskale še 
ljudske pevke Pušeljc, ki so sta-
rostnike z mislimi popeljale v mla-
da leta. Za konec druženja so se 
jim pridružili še Sverjanski gadi in 
skupaj s stanovalci je po centru 
starejših zadonela pesem V doli-
ni tihi.

ŠS

Sestre Lamprečnik so zapele nekaj slovenskih pesmi.

Ljudske pevke Pušeljc so starostnike z mislimi popeljale v mlada leta.

ZLATA MATURANTKA TANJA PODKRIŽNIK IZ PRIMOŽA PRI LJUBNEM

Ljubiteljica narave, ki z veseljem poprime za vsa 
kmečka opravila

Tanja Podkrižnik iz Primoža 
pri Ljubnem ob Savinji je z odliko 
končala štiriletno izobraževanje 
in opravila poklicno maturo. Zla-

ta maturantka šole za hortikultu-
ro in vizualne umetnosti v Celju 
je postala hortikulturna tehnica. 
Ker želi šolanje nadaljevati na fa-

kulteti za naravoslovje in mate-
matiko, se je odločila na maturi 
opraviti še peti predmet, in sicer 
sociologijo. Tudi ta ji, kot je po-
vedala, ni povzročal težav. Tako 
bo od jeseni dalje med tednom v 
Mariboru, ob vikendih pa na do-
mači kmetiji.

POPRIME ZA VSA KMEČKA 
OPRAVILA

Tanja zelo ljubi naravo, delo na 
polju ji je blizu in z veseljem popri-
me za vsa kmečka opravila. V šali 
doda, da ročno pomolze tudi kravo, 
a le če ta stoji pri miru. Osnovno-
šolske klopi je »gulila« na Ljubnem 
ob Savinji in izobraževanje konča-
la z odličnim uspehom, udeleževa-
la pa se je tudi tekmovanj iz kemije 
in slovenščine.

MOJSTRICA NA FRAJTONARICI
Kot enajstletnica se je zaljubila 

v frajtonarico, ki je še danes njena 
stalna spremljevalka. Njeno virtuo-
zno igranje na harmoniko, ki terja 
več ur dnevne vadbe, so opazili na 
številnih tekmovanjih, od koder se 
je vračala s priznanji in odličji. Pri 
svojih rosnih petnajstih letih je bi-
la absolutna prvakinja mednaro-
dnega tekmovanja za pokal Avse-
nik in kot prva v zgodovini tekmo-
vanja osvojila 100,33 točke. Nasto-
pa na prireditvah in proslavah v 
domačem kraju in širše. Z zanimi-
vim programom zna popestriti tu-
di različna zasebna slavja. 

ŠOLANJE NA DALJAVO IN 
PRIPRAVE NA MATURO 

SVOJEVRSTEN IZZIV 
Svojevrsten izziv je bilo za Ta-

njo Podkrižnik šolanje na daljavo 
v času epidemije novega korona-
virusa in priprave na maturo: »Če 
imaš dobro podlago iz preteklih let, 

znanje pred maturo le osvežiš, zato 
za zrelostni izpit nisem potrebova-
la veliko časa. Strokovni del je na-
mreč terjal tudi veliko logike.« 

POSTALA BO UČITELJICA 
MATEMATIKE IN FIZIKE

Po študiju na fakulteti za nara-
voslovje in matematiko želi Tanja 
delati kot učiteljica matematike in 

fizike. V kolikor v dolini ne bo dobi-
la takšne službe, ji še vedno osta-
nejo njene aranžerske spretnosti. 
Ne izključuje niti poučevanja har-
monike ali pa dela na domači kme-
tiji. Čas do začetka študija bo izko-
ristila za delo na planšariji v Ro-
banovem kotu in v enem od lju-
benskih gostinskih lokalov. Če ji bo 
čas dopuščal, se bo podala tudi v 
planine, ki jih ima raje kot morje.

Marija Šukalo

100,33 točke
je kot absolutna prvakinja in 
prva v zgodovini osvojila na 
mednarodnem tekmovanju za 
pokal Avsenik. 

Tanja Podkrižnik je zlata maturantka šole za hortikulturo in vizualne 
umetnosti v Celju. (Foto: Marija Šukalo)
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LJUBNO OB SAVINJI

Obisk Abrahama na Bukovski domačiji
Ob glavni prometnici Ljubno–Luče se ob lepo 

urejeni domačiji Bukovnik marsikateremu po-
potniku oko ustavi na panelih, ki napajajo tam-
kajšnjo sončno elektrarno, v zadnjih dneh pa tik 
ob cesti mimoidočim pogled ukrade tudi zani-
miv motiv, pri katerem izstopa pravcata maketa 
Aljaževega stolpa na Triglavu, poleg nje pa ku-
harica s kuhalnico v eni in računalnikom v dru-
gi roki. 

Ker je poleg tudi znak za najpogostejšo ome-
jitev, ki sicer velja v naseljih, je jasno, da gre za 

vesel dogodek, ko je Bukovsko Alenko obiskal 
Abraham. Njen pogled proti Aljaževemu stolpu 
najbrž ni namenjen (ali pač?) toliko želji po obi-
sku našega najbolj obleganega simbola planin-
stva, ampak so Alenkini sosedje in njeni doma-
či pač hoteli pokazati, kako aktivna je slavljenka, 
saj ob delu v zavarovalništvu zna poskrbeti tu-
di za številne goste, ki se oglasijo na njihovi tu-
ristični kmetiji, da opravil, ki jih nosi na ramenih 
vsaka skrbna žena in mama, niti ne omenjamo.

Tekst in foto: Franjo Atelšek

Igra narave
Andrej Goličnik iz Ljubije nam je na ogled 

prinesel krompir sorte arrow, ki ga je vzgojil na 
svojem vrtu. Z omenjenim krompirjem se je na-
rava, glede na njegovo nenavadno obliko, očitno 
malce poigrala.

Naša bralka je v uredništvo prinesla zelenja-
vo zanimivih oblik: bučki, ki sta zrasli na vrtu Mi-
je Stopar v Lokah pri Mozirju, in krompir nena-
vadne oblike, ki so ga vzgojili Turkovi, prav ta-
ko iz Lok.

Nastasja Kotnik

AKTIVNE POČITNICE ROBERTA KRANJCA V ZGORNJI SAVINJSKI DOLINI

Med bivanjem v kampu Menina tudi adrenalinski spust po Savinji

Robert, Špela in Pika so se med spustom po Savinji dobro zabavali.

Robert Kranjec, naš nekdanji smučarski ska-
kalec in svetovni prvak, se je z družino že janu-
arja odločil, da bo letos dopustoval v Sloveniji. 
Najprej je kampiral v Zgornji Savinjski dolini, na-
to so prišla na vrsto še Goriška brda.

»SLOVENIJA IMA NEVERJETNO LEPO, 
BARVITO IN ČISTO NARAVO«

»Pred tednom dni smo se vrnili iz Zgornje Sa-
vinjske doline, natančneje iz kampa Menina v 

Varpoljah, sledita pa še dva krajša podaljšana 
vikenda, oba v Goriških brdih. Slovenija ima ne-
verjetno lepo, barvito in čisto naravo, ki jo najra-
je opazujem, ko se vozim s kolesom ali ko z dru-
žino obiščem hribe,« je o letošnjem družinskem 
dopustu povedal Robert Kranjec.

Z družino so se med bivanjem v kampu Me-
nina podali tudi na adrenalinski spust po Savi-
nji. »Po Savinji smo se spustili prvič. Špela in Pi-

ka sta bili v raftu, sam pa sem se spustil s ka-
nujem. Vsi trije smo zelo uživali. Za Piko je bil to 
prvi spust in pravi, da bi ga z veseljem ponovila. 
Glede na to, da že dolgo nisem veslal, sem roke 
dan po spustu kar precej čutil,« je povedal Kra-
njec, katerega najljubši vodni šport je sicer po-
tapljanje. 

Franci Kotnik
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 GOLTE VABIJO TUDI POLETI

Obiskovalci navdušeni nad raznovrstnimi možnostmi 
rekreacije v naravi

Konec prejšnjega tedna smo se 
mudili na našem priljubljenem re-
kreacijskem območju - na Golteh. 
Na poti do razpotja pri Moravi smo 
srečevali pohodnike, kolesarje in 
tiste, ki so se povzpeli do hotela z 
nihalko. Skromna zasedenost par-
kirnih mest ni kazala na množič-
ni obisk. 

Obiskovalci, ki so prišli iz raz-
ličnih krajev Slovenije, so bili nad 
možnostmi rekreacije v naravi nav-
dušeni. Nekaj več jih je bilo sreča-
ti na planinskih poteh in pri Mo-
zirski koči, Alpski vrt je bil manj ob-
ljuden kot običajno in nihče ni pro-
dajal vstopnine. Običajne ponud-

be napitkov in dajanja informacij 
na vstopni točki ni bilo. Še največji 
»promet« je bil na poti okrog Golt v 
smeri Petelinjeka in Starih stanov 
do Treh plotov ter do hotela ali v 
obratni smeri. 

V KONJSKEM SEDLU DO 
SMREKOVCA

Nekaj naključnih gostov smo 
povprašali, kako doživljajo Golte. 
Odzivi so bili pozitivni, ljudje pri-
jazni in razpoloženi. Najprej smo 
v sedlu temno rjave toplokrvne 
križanke Dame pobarali Roka Je-
zernika iz Lopate pri Celju, ki se 
večkrat poda na višinske točke in 
opravi rekreativno jahanje: »Da-
nes sem se odločil pojezditi po po-
ti čez Golte do Smrekovca. Ne vem, 
kakšna pot me čaka, a po informa-

cijah za kakšno poldrugo uro ne-
zahtevne ježe v eno smer. To bo 
ravno prav za počitniški konec te-
dna. Dostop na Golte s priklopni-
kom za prevoz konja je odličen, 
vreme pa primerno za vsakršno 
rekreacijo. Zaenkrat sem prijetno 
presenečen.«

KOLESARSKI IZZIV Z VOŽNJO 
NA ČAS

Med vožnjo iz Šmihela do Alp-
skega vrta smo prehiteli kolesar-
ko in vsestransko športnico Manjo 
Brinovšek iz Ljubije: »Petek je, 
skrajšala sem delovnik za dve uri 
in si zaželela kolesarskega izzi-
va z vožnjo na čas. Ura in dvajset 

minut brez počitka. Ja, sem zado-
voljna. Pozimi na Golteh smučam, 
bordam, tudi veliko planinarim ter 
za vsakodnevno rekreacijo hodim. 
Sami užitki za krepitev telesa in 
duha. Dopust? Najbolj me vleče v 
planine, gore, cilj za to poletje pa 
je še nedorečen. A gore me čaka-
jo, zagotovo!«

RAZISKOVANJE NARAVNIH 
DANOSTI IN LEPOT DOLINE

Kratkega pogovora med peša-
čenjem od Mozirske koče proti ho-
telu so se razveselili tudi turisti iz 
Ljubljane Tadeja Küzma in Lars, 
Aren ter Miha Šumak. Povedali so, 
da uživajo v kampu Forest Mozirje 
v Lokah (nekdanji taborni prostor), 
kjer so najeli šotor z japonskim le-
žiščem za dostopno ceno. Od tam 

raziskujejo bližnje naravne dano-
sti in lepote doline. Na njihovih ob-
razih je bilo zaznati zadovoljstvo 
in prijetno dopustniško vzdušje. V 
imenu vseh je spregovorila Tadeja: 
»Ja, zares uživamo, lepo je pri vas.« 

S TANDEMOM NAVZDOL ŠE 
PREHITRO

Malce začudeni smo bili ob sre-
čanju z Jurijem in Heleno Repič 
iz Hrpelj pri Kozini. S tandem ko-

lesom sta se namreč pripeljala iz 
kampa Dolina v Preboldu: »Ja, za 
naju je klanec čez Šmihel prezah-
teven, zato sva uporabila gondol-

ski prevoz do hotela, navzdol pa bo 
šlo še prehitro.« On podjetnik, ona 
logopedinja, željna sprememb in 
počitka: »Turistične bone sva mo-
rala nekje vnovčiti, odločitev za 

naravo in spoznavanje naše lepe 
dežele ni bila težka. Na Golte in v 
Zgornjo Savinjsko še prideva!«

PRENOČITVENE ZMOGLJIVOSTI 
DO 17. AVGUSTA POLNE

Vodja marketinga na Golteh An-
drejka Gazovič je ob tej priložnos-
ti dodala: »Z veseljem lahko po-
vem, da so vse naše prenočitve-
ne zmogljivosti do 17. avgusta sko-
raj povsem polne. Zadovoljni smo, 

saj smo se na letno sezono res 
dobro pripravili, uredili in označi-
li smo vse poti in objekte, gostom 
pa ponujamo zares najboljše ta 

hip. Gostje, ki so pri nas bili ali so 
še nastanjeni v hotelu, so zelo za-
dovoljni, kar nas navdaja z optimiz-
mom za v prihodnje.«

Tekst in foto: Jože Miklavc

Ljubljančani Tadeja Küzma in Lars, Aren ter Miha Šumak so na Golte 
prišli iz Lok pri Mozirju, kjer uživajo v kampu.

Rok Jezernik iz Lopate pri Celju se je odločil pojezditi po poti čez 
Golte do Smrekovca.

Manja Brinovšek iz Ljubije na Golteh smuča, borda in planinari, 
tokrat se je na planino podala s kolesom.
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PRVA NOGOMETNA LIGA TELEKOM SLOVENIJE

Aljaž Krefl v novi 
sezoni v dresu 

Aluminija
26-letni levi bočni branilec Aljaž Krefl, do-

ma iz Pustega Polja, je drugi novinec poletnega 
prestopnega roka, ki je okrepil Nogometni klub 
Aluminij. Nogometaši iz Kidričevega so v sezo-
ni 2016/17 postali stabilen člen elitne deseterice 
najboljših slovenskih klubov v tekmovanju Prva 
liga Telekom Slovenije in se od sezone 2017/18 
redno uvrščajo v končnico pokala Slovenije.

IZ VELENJA V LJUBLJANO IN NAZAJ
Aljaž Krefl je svojo kariero pričel pri velenj-

skem Rudarju, od koder ga je pot vodila k lju-
bljanski Olimpiji, iz katere je bil za pol leta po-
sojen v srbski Spartak. Iz Olimpije se je pred le-
tom in pol preselil nazaj k velenjskemu Rudarju, 
pri katerem je v lanski sezoni zbral 30 nastopov.

ŽELEL SI JE OKOLJA, KJER BO LAHKO 
POKAZAL SVOJE SPOSOBNOSTI

Aljaž, ki je z ljubljansko Olimpijo dvakrat osvo-
jil naslov državnih prvakov, je ob podpisu dvo-
letne pogodbe z rdeče-belimi povedal: »Alumi-
nij je klub, ki mi lahko omogoči, da v svoji karie-
ri še napredujem. Trener me je želel, to je najpo-
membnejše, pozna me še iz Olimpije, jaz sem si 
pa tudi želel okolja, kjer bom lahko pokazal svo-
je sposobnosti in pomagal klubu po najboljših 
močeh. Sedaj samo upam, da bom ostal zdrav in 
da bo nekaj športne sreče, s tem pa tudi uspe-
hov.«

KF

TENIŠKI TURNIR NA LOGU PRI LUČAH

V finalu izkušeni Weiss boljši od mladega 
Potočnika

Organizator turnirja Andrej Weiss (drugi z leve) je bil na koncu zadovoljen, da so ljubiteljem 
tenisa polepšali poletne dneve.

V soboto se je zaključil teniški turnir na Lo-
gu pri Lučah. Prejšnja leta so turnir pripravljali v 
okviru Lučkega dneva. Kot je znano, letos zara-
di ukrepov za omejitev širjenja novega korona-
virusa Lučani svojega praznika niso organizirali, 
na željo številnih ljubiteljev tenisa pa so na Logu 
vseeno izvedli večdnevni teniški turnir. 

TENISAČI UŽIVALI V NAPETIH DVOBOJIH
Sodelovalo je 40 tekmovalcev iz Zgornje Sa-

vinjske doline. Tekmovalci so se držali vseh na-
vodil, kar se tiče zaščite pred koronavirusom, v 
vseh dneh trajanja turnirja pa so uživali v števil-
nih napetih dvobojih in seveda tudi v čudovitem 
okolju lučkega Loga. 

V TOLAŽILNI SKUPINI ZMAGAL ROSENSTEIN, 
GLAVNA NAGRADA WEISSU

Tekmovalci, ki so izpadli v prvem krogu, so se 
pomerili v tolažilni skupini, kjer je zmagal Sašo 
Rosenstein. V glavnem delu turnirja so v polfi-
nalu merili loparje oče in sin Žiga in Mitja Bo-
žič, Blaž Weiss in Janez Potočnik, sicer novinec 
na teniških turnirjih v dolini. V finalu sta zaigra-
la Weiss in Potočnik, po številnih lepih potezah 
pa je zmagal bolj izkušeni Weiss. »Vesel sem, da 
smo kljub neprijaznim časom uspeli izvesti turnir 
in ljubiteljem tenisa polepšali poletne dneve,« je 
povedal organizator turnirja Andrej Weiss.

US

Smeti odnesite s 
seboj!

Pri brunarici ob vstopu v Alpski vrt na Golteh 
konec tedna ni bilo nikogar, ki bi usmerjal obi-
skovalce in prodajal vstopnice, je pa bilo v tam 
nameščenih posodah oziroma koših vse polno 
smeti, »vzorno« naloženih do vrha in še nekaj 
okrog. Čeprav na utici razločno piše, da planinci 
odnašamo smeti s seboj v dolino, se na to dob-
ro obiskano lokacijo pripelje očitno tudi precej 
planinsko neozaveščenih obiskovalcev, ki pusti-
jo »odtis« civilizacije. Brez moraliziranja: če nek-
do upravlja s tem prostorom in si želi čim več-
ji obisk, naj poskrbi tudi za komunalne zadeve 
(beri: odstranjevanje smeti).

Tekst in foto: Jože Miklavc
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Aljaž Krefl bo v sezoni 2020/21 namesto 
zelenega dresa Rudarja nosil rdeči dres 

Aluminija. 
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Ob neizmerno boleči izgubi našega dragega sina, vnuka, nečaka, bratranca, soseda, kolega, prijatelja se iskreno zahvaljujemo vsem in vsakemu 
posebej, da ste nam v teh težkih trenutkih stali ob strani. Iskrena hvala za izrečena sožalja, tolažilne besede, objeme in stiske rok. Iskrena hvala za 
vso pomoč in podporo, za darovane sveče, svete maše in darove za cerkev.

Posebna zahvala velja Planinski Zvezi Slovenije, Gorsko reševalni službi Nemčije, Zunanjemu ministrstvu, Slovenskemu konzulatu v Münchnu, 
pogrebnima službama Babajić in Anubis, in gospe zdravnici Ireni Blažič Lipnik.

Iskrena hvala gospodu Ivanu Šumljaku za lepo opravljen obred in govornikoma za lepe besede slovesa, iskrena hvala pogrebcem, organistu, 
pevcem, Kvartetu Štiglic, ministrantom, praporščakom in trobentaču za odigrano Tišino. 

Iskrena hvala Planinskemu društvu Gornji Grad, Zgornjesavinjskemu alpinističnemu klubu Rinka, Športnemu društvu Gornji Grad, Gornjesa-
vinjskemu smučarskemu klubu Mozirje, Hokejskemu društvu Luče, sošolcem iz osnovne šole, Srednje strojne šole Ljubljana in Visoke šole za stroj-
ništvo v Ljubljani, sodelavcem, kolegom, prijateljem in vsem, ki ste Lukata imeli radi, in ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti. 

Luka, zelo te bomo pogrešali!

Vsi njegovi

Klic gora me vodi tja,
kjer veter z oblaki nad grebeni se igra,
tja, kjer ivje se v sončnih žarkih lesketa,
kjer mir in sreča si roko podajata.

Čez gozd in skalni breg me pelje pot,
brez dvomov v meni, brez človeških zmot,
me vodi pot na vrh gore,
tja, kjer radost in veselje sežeta v srce.

Nad mano le nebo je modro,
okoli mene venec belih je gora,
klic pa vabi me na pot,
pot, ki vodi do srca!
                                                      Klemen Petek

ZAHVALA

Luka ŠINKOVEC
15. 11. 1995 - 31. 7. 2020

•	 POLICISTI	ZASEGLI	VOZILO
Mozirje: 5. avgusta so policisti v Mozirju vozniku, ki je vozil brez ve-

ljavnega vozniškega dovoljenja, zasegli vozilo.
•	 OBOLELO	OSEBO	ODPELJALI	NA	ZDRAVLJENJE	V	LJUBLJANO

Nazarje: 8. avgusta ob 14.42 je posadka s helikopterjem Slovenske 
vojske z dežurno ekipo nujne medicinske pomoči na krovu poletela v 
Nazarje, od koder je prepeljala obolelo osebo v UKC Ljubljana. Na Za-
drečki cesti v Nazarjah so gasilci PGD Nazarje zavarovali kraj pristan-
ka helikopterja in nudili pomoč reševalcem pri prenosu obolele osebe 
do helikopterja.
•	 KABEL	OGROŽAL	MIMOIDOČE

Gornji Grad: 8. avgusta so ob desetih zvečer na Kocbekovi cesti v 
Gornjem Gradu tamkajšnji gasilci zasilno pritrdili električni kabel, ki je 
ogrožal mimoidoče.
•	 PLANINKA	SI	JE	ZLOMILA	NOGO

Grohat: 9. avgusta ob devetih zjutraj si je na planinski poti na plani-
no Grohat planinka zlomila nogo. Reševalci koroške gorsko reševalne 
službe so poškodovano oskrbeli in prenesli do reševalnega vozila, s ka-
terim je bila prepeljana v bolnišnico. 
•	 PLANINCA	OBŠLA	SLABOST

Loka pod Raduho: 9. avgusta ob pol petih popoldne je na Loki pod 
Raduho planinca obšla slabost. Posredoval je helikopter letalske poli-
cijske enote z dežurno ekipo GRS Brnik, ki je obolelega na kraju oskrbe-
la in prepeljala v Nazarje, kjer so ga prevzeli reševalci nujne medicinske 
pomoči. Gasilci PGD Nazarje so zavarovali kraj pristanka helikopterja.

IZ POLICIJSKE BELEŽNICE

Posadka s helikopterjem Slovenske vojske je z dežurno ekipo Posadka s helikopterjem Slovenske vojske je z dežurno ekipo 
nujne medicinske pomoči iz Nazarij prepeljala obolelo osebo nujne medicinske pomoči iz Nazarij prepeljala obolelo osebo 

v UKC Ljubljana.v UKC Ljubljana. (Foto: IS) (Foto: IS)
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Za razvedrilo

BK

NA »KORONA« RAZDALJI
Po tem ko so na Ljubnem ob Savinji odpovedali večino prireditev 

ob jubilejnem 60. flosarskem prazniku, so zadnji moment sklenili, da 
pa vendarle ne morejo držati križem rok, saj doslej niso izpustili ni-
ti ene fešte. O tem sta za Grilovim šankom na varni »korona« razdalji 
razpravljala takrat še nekrščeni flosarski zelenec Lovro Podlesnik 
in eminenca evropskega splavarskega združenja, njegova županska 
gnada Franjo Naraločnik: »Lovro, vzemi v roke čebelji »žnudrc« in 
rukniva enega na tvoj flosarski rojstni dan!« In sta ga.

MOBILNA APLIKACIJA 
Zobodohtar, učeno doktor dentalne medicine, po ljubensko pa 

zoboder David Pečnik, sicer vodja ljubenske flosarije, je oni dan 
splavarskim golobradcem pokazal mobilno aplikacijo. Pa ne tisto za 
sledenje okuženim za potrebe epidemije. »Če dobro pogledate, bos-
te videli na ekranu vaš ksiht in presenečeni boste, da ste prebli-
zu moji napravi, ki za razliko od policijskega alkoskopa posname le 
sliko. Tokrat ekskluzivno le za Cvetke v Savinjskih, prihodnjič pa …

PREVERJENO »SVINJSKO DOBRO«
Kot se za okrogli jubilej spodobi, so si mladi in manj mladi ljubenski 

flosarji po uradnem praznovanju privoščili nekaj odličnega. Po film-
skem skoku s flosom čez Kolenčev jez so se umaknili pod Terske peči 
in na Grilovem piknik placu priredili blagoslov novega flosarja, občin-
ski direktor Radenko Tešanović in okoninski podjetnik Janko Mazej 
pa sta spekla in narezala svinjsko dobre dobrote z grila. Preverjeno.

JM

JMJM

JMJM
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Križanka, Informacije

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 34. številki SN

2020

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

KNJIGA MESECA V KNJIŽNICI MOZIRJE

Mariana Leky: 
Selma je sanjala o okapiju

Znana nemška pisateljica je na-
pisala že okoli deset romanov, njen 
roman Selma je sanjala o Okapiju, ki 
je izvirno izšel leta 2017, pa je vzbudil 
na knjižnem trgu veliko zanimanje. 

Zgodba se dogaja v vasi, kjer je 
zaradi babice Selme vse čudežno 
povezano. Selma ima namreč pose-
ben dar, da sanja pomenljive sanje, 
še posebej tiste o okapiju, ki vedno 
napovedujejo nekaj slabega in se 
nato tudi uresničijo. To zelo vpliva 
na življenje vaščanov, njihove odno-
se in povezanost njihove skupnosti. 
Tudi Luiso, Selmino vnukinjo, in nje-
nega prijatelja Martina zaskrbi, kaj 
se bo zgodilo v naslednjih 24 urah, 
kolikor velja napoved. Prihodnost 

je lahko temačna, Luise pa mora za 
svoj košček sreče in ljubezni pre-
mostiti več tisoč kilometrov.
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Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

Napovednik dogodkov

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi 
vsa ostala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. 
Kvalitetno in poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Prihova 95, 3331 Nazarje.     

Petek,
14. avgust

ob 11.00. Izpred vrtca v Nazarjah
Pohod v Novo Štifto

Nedelja,
16. avgust

ob 18.00 in 18.30. Grad Vrbovec Nazarje
Voden sprehod in degustacija grajskega sladoleda

Torek,
18. avgust

ob 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Torkova čajanka
ob 18.00 in 18.30. Grad Vrbovec Nazarje
Voden sprehod in degustacija grajskega sladoleda

Sreda,
19. avgust

ob 17.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Ura pravljic z ustvarjalno delavnico

Četrtek,
20. avgust

ob 17.00. Pri Ribiškem domu na Ljubnem ob Savinji
Delavnica Tujerodne invazivne vrste
ob 19.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Predavanje Mamina solata in kmečki pogovori

ŽIVALI – PRODAM
Prašiče, najboljše mesnate pasme 
za dopitanje na večjo težo, Fišar; 
gsm 041/619-372.
Prodam dve telički bbp pasme, sta-
ri 20 dni, in suha, klaftrska, bukova 
drva; gsm 031/515-112.
Prodam telički težki od 150 do 
250 kg, cena po dogovoru; gsm 
041/986-071.
Prodam bikca simentalca, stare-
ga 3 mesece, teža cca 150 kg; gsm 
041/216-481.

Bikca ls-lim, starega 10 dni, pro-
dam; gsm 051/364-174.
Prodam pujske – odojke ali za na-
daljno rejo; gsm 041/878-135.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim kravo, telico za zakol, dopi-
tanje in teličke bikce nad 100 kg; 
gsm 031/533-745.

VOZILA – KUPIM
Traktor za lastne potrebe, od prve-
ga lastnika, dobro plačilo; gsm 

030/419-790.

DRUGO – KUPIM
Kupim stare mopede in motorje 
tomos, puch, dele in štirikolesni-
ke, gsm: 068/692- 652.

DRUGO – PODARIM
Podarim rabljeno peč na olje si-
me, 33,4 kW in 2 strešni okni; gsm 
031/642-353.

DRUGO – PRODAM
Prodam domačo pirino moko; gsm 
031/800-852.
Balirko za kocke, manjši in lažji  
model, prodam; gsm 068/629-910.

Prodamo klafterska, cepljena, me-
trska drva, bukev, gaber. Možen 
prevoz; gsm 031/229-154.
Prodam cisterno za vodo, 1.000 l; 
gsm 041/983-465.
Poročni kostim prodam, obleka in 
jakna št. 46, avstrijska kvaliteta; tel. 
št. 03/58-46-165.

NEPREMIČNINE
Stanovanje v okolici Mozirja oddam 
osebi ali dvema; gsm 051/230-764.
Oddam garažo 36 m2, za skladišče; 
gsm 031/539-051.
V najem oddam manjšo stanovanj-
sko hišo (Ljubno ob Savinji); gsm 
031/695-208.

◊	ŠIVILJSTVO	ŽANA	
Šivanje po meri, kostimi, srajce, hlače in razna popravi-
la (menjava zadrg, krajšanje, ožanje). Gsm 041/498-943. 

Oblak Z. Barbara s.p., Ljubija 88, 3330 Mozirje.

◊	UREJANJE	IN	IZGRADNJA	OKOLICE
Gradnja gozdnih vlak ali cest, planiranje travnikov, izde-
lava dvorišč, meteorna ali fekalna kanalizacija, vgradnja 
čistilnih naprav, izkopi za ceste, novogradnje, vodovo-
de, izdelava kamnitih škarp, mletje ruševin ali kamenja 
v nasipni material. Gsm 041/631-395.

TGM Janžovnik Aleš s.p., Zavodice 1, 3331 Nazarje.
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Oglasi
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